
رهبر انقلاب در دیدار  با تعدادی از مسئولان 
سازمان تبلیغات اسلامی:

ملاحظه و رعایت اقتضائات 
کار فرهنگی - تبلیغی، راهبردی 

ضروری و همیشگی است
     رهبــر انقــاب در دیــدار تعــدادی از 
اســامی  تبلیغــات  ســازمان  مســئولان 
رعایــت  و  ماحظــه  کردنــد:  تصریــح 
اقتضائات کار فرهنگی - تبلیغی راهبردی، 

ضروری و همیشگی است...

رییس سازمان انژری اتمی:

تعاملات ما با آژانس 
برقرار است

     رییــس ســازمان انــژری اتمــی بــا 
اشــاره بــه اظهار تمایــل و آمادگی رافائل 
گروســی بــرای ســفر بــه ایران گفــت: باید 
هماهنگــی ســفر انجــام شــود؛ به محض 
اینکــه اهــداف و برنامــه ســفر نهایــی و 
 هماهنگ شــود، ســفر مدیرکل به ایران 

انجام می شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

«  از آینده بازار مسکن گار گزارش  »روز

بهار گرانی مسکن در راه است
   کارشناس مسکن نظر به همه جوانب بازار مصالح ساختمانی و تورم پیش بینی 
کرد که در ۲ ماه باقی مانده از سال جاری و فصل بهار سال ۱۴۰۲ ملک بین ۴۰ تا ۵۰ 
خ تورم تعیین کننده است. زمانی که  درصد گرانی را تجربه می کند.  در بازار اجاره نر

تر   همیشه در بخش اجاره ۱۰ تا ۱۵ درصد بالا
ً
پنجاه درصد تورم ایجاد شده قاعدتا

خ تورم است. در سنوات گذشته دولت اعام می کرد که ۲۵ درصد اضافه شود  از نر
  || صفحه  صفحه 33  برای جلوگیری هم اعام کرده بودند قرارداد ها باید تمدید شود...

گار   با معاون مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت بهداشت مطرح شد: در گفت و گوی  روز

بودجه نظام سلامت زیر ذره بینبودجه نظام سلامت زیر ذره بین

صفحه 7 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

همزمان با برگزاری کنکور سراسری؛

 اینترنت در کدام مناطق 
قطع می شود؟

3

تلف شدن ۳۰ درصدی گاز 
در شبکه

4

 چالشی که کاخ سفید را سردرگم کرده است

 محرمانه های 
بحران آفرین

2

 کره جنوبی 
ح ایران هراسی ابزار طر

2

گهی مزایده عمومی ملک گهی مزایده عمومی ملکآ آ

کمیسیون معاملات سازمان جهادکشاورزی استان آذربایجانشرقی

 نوبت دوم

ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان آذربایجــان شــرقی در نظــر دارد در راســتای جــزء ) 1 ( بنــد )ب( تبصــره) 18 ( قانــون بودجــه 
ســال 1401 کل کشــور ، ملــک بــه شــماره پــاک ثبتــی 3و2و2188 فرعــی از 1992و2186و2187 اصلــی) بــه شــرح جــدول ذیــل( 
رابابهــره گیــری از ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس : www.setadiran.irبــه صــورت الکترونیکــی بــه 
ــی  ــدان بــه شــرکت درمزایــده دعــوت مــی گــردد؛ ضمــن مراجعــه بــه پایــگاه  اینترنت ــه عاقــه من ــذا ازکلی فــروش برســاند. ل

رات منــدرج در شــرایط مربوطــه ؛ درمزایــده شــرکت نماینــد . فوق الذکــر و مطالعــه ضوابــط و مقــرّ
الف ( مشخصات ملک مورد مزایده :

آدرس وضعیت 
سند مبلغ سپرده ریال قیمت کارشناسی

به ریال کاربری 
مساحت  بخش 

ثبتی
ک ثبتی پلا

ردیف
اعیان عرصه فرعی اصلی

- سه راهی  تبریز
محققی )امین سابق( 

کوچه پست خانه 
قدیم - مجتمع تجاری 
خدماتی پاساژ امت - 
طبقات پنجم و ششم .

قولنامه 10.422.000.000 221.100.0000.000 مسکونی  1650 مترمربع 0 7 تبریز 2188و 3 و2 

1992
-

2186
-

2187

1

ب ( - برنامه زمانی برگزاری مزایده : 
1- تاریخ انتشار ) نمایش ( در سامانه ستاد : راس ساعت 12:00ظهر روز پنجشنبه مورخ 1401/10/29 .

آخریــن مهلــت زمانــی دریافــت اســناد مزایــده ازســامانه ســتاد :حداکثــر تــا ســاعت 12:00 ظهــر روز پنجشــنبه مــورخ   -2
.1401/11/06

 1401/11/12 لغایــت   1401/11/08 ازتاریــخ  اداری  دراوقــات  بایســتی  :متقاضیــان  ملــک  وقــوع  محــل  از  بازدیــد  زمــان   -3
رویــت  ملــک  وقــوع  هــای  محــل  از  ســاختمان  و  خدمــات  اداره   - وپشــتیبانی  اموراداری،رفــاه  مدیریــت   باهماهنگــی 

بعمل آورند.
گــران )متقاضیــان( از طریــق ســامانه ســتاد :مزایــده گــران فرصــت دارنــد  4- مهلــت زمانــی ارائــه پیشــنهاد توســط مزایــده 
پیشــنهاد هــای خــود راحداکثــر تــا ســاعت 12:00 ظهــر روز یکشــنبه مــورخ 1401/11/16 در ســامانه ســتاد آپلــود ) بارگــذاری (و 

درمزایــده شــرکت نماینــد . 
5- نــوع ومبلــغ تضمیــن :مزایــده گــران بایســتی بــرای شــرکت درمزایــده ، ضمانــت نامــه معتبربانکــی بــه مبلــغ منــدرج در 
؛ تهیــه و ضمــن بارگــذاری آن در ســامانه ســتاد، اصــل ضمانــت نامــه را در قالب)پاکــت الــف(، بــه صــورت  جــدول فوقالذکــر
لاک و مهــر شــده حداکثرتــا آخریــن مهلــت تعییــن شــده بــرای بارگــذاری )موضــوع ردیف4(بــه نشــانی : تبریــز - خیابــان 
آزادی-حدفاصــل میــدان جهادولاله-ســاختمان شــماره یــک ســازمان جهادکشــاورزی اســتان آذربایجــان شــرقی- اداره 

امورپیمانهاوقراردادهــا- اتــاق 230 بــه صــورت فیزیکــی تحویــل نماینــد .
گشــایش پیشــنهادها :راس ســاعت 10:00 صبــح روز ســه شــنبه مــورخ 1401/11/18 پیشــنهادهای ارائــه شــده از  6- زمــان 
طریــق ســامانه ســتاد درمحــل ســازمان جهادکشــاورزی اســتان ســاختمان شــماره یــک اتــاق جلســه ) 439 (گشــایش خواهــد 
یافت.مزایــده گــران بــا دردســت داشــتن مــدرک هویتــی خــود مــی تواننــد در هنــگام گشــایش پیشــنهاد هــا در جلســه حضــور 

داشــته باشــند ) بــه پیشــنهادهای فیزیکــی ارســالی ترتیــب اثــر داده نخوادهــد شــد(.
7- لازم بــه ذکــر اســت کــه اطاعــات تمــاس دفاتــر ثبــت نــام اســتانها در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه 

(( موجــود اســت . آدرس www.setadiran.irبخــش )) ثبــت نــام / پروفایــل مزایــده گــر
گهی:  1441812 آ شناسه 

گار شماره : 140110211030/ستاد/ آ /مزایدهروزنامه روز

تاریخ انتشار :  نوبت اول : 1401/10/28      نوبت دوم : 1401/10/29

www.roozgarpress.ir

ــان؛ در یکــی از پروژه هــای در دســت احــداث پایگاه خبری موسســه مکیــن قصــد دارد  تأمیــن غــذای کارکن
خــود در جنــوب کشــور )محــور بندرعبــاس بــه جاســک- روســتای کــوه مبــارک(  را از طـــریق 

مناقصــه عمومــی بــه پیشــنهاددهندگان واجدشــرایط و معتبــر واگــذار نمایــد.
مــورخ  یکشــنبه  روز  از  می  تواننــد  زمینــه  ایــن  در  مرتبــط  ســابقه  و  تجربــه  دارای  متقاضیــان 
بــا در دســت داشــتن   1401/11/12 مــورخ  روز چهار شــنبه  اداری  پایــان وقــت  تــا   1401/11/02
معرفی نامــه رســمی و لــوح فشــرده )اســناد هویتــی و رزومــه شــرکت(، جهــت دریافــت اســناد 

مناقصــه بــه آدرس ذیــل مراجعــه فرماینــد.
تهــران، خیابــان شــریعتی، خیابــان خواجــه عبدالــه انصــاری، خیابــان تیســفون، نبــش ایــروان، 

پــاک 75، واحــد 9
تلفن تماس جهت اخذ اطاعات بیشتر 22873505-021 داخلی 352 و 357 و 341

مــورخ  چهار شــنبه  روز  اداری  وقــت  پایــان  تــا  مکیــن:  موسســه  بــه  اســناد  تحویــل  مهلــت 
میباشــد. اســناد  خریــد  محــل  همــان  در   1401/11/19

بهای اسناد مبلغ 500.000 ریال می  باشد که در محل فروش اسناد دریافت خواهد شد.
موسسه مکین در پذیرش و یا رد پیشنهادها مختار می باشد.

- هزینه آگهی ها به عهده برنده مناقصه می  باشد.

گهی مناقصه  گهی مناقصه آ آ
شماره شماره 4646//1۰1۰//14۰114۰1  

 نوبت اول

ورود کشور به فاز توده وار مهاجرت 
    افشـــــین کلاهـــــــــــی، رئیــس کمیســــــیون 

کسب وکارهای دانش بنیان اتاق ایران 
به دلیل وجــود بحران های اقتصادی، 
تحریم ها و شرایط نامطلوب اجتماعی 
و رفاهــی در چند دهه گذشــته، آمار 
مهاجرت دانشجویان و نخبگان ایرانی 

به طور چشمگیری افزایش یافته است.
اما این ماجرا به همین جا ختم نمی شود؛ در چند سال اخیر نه  
تنها نخبگان ایرانی با امید به کسب موقعیت تحصیلی، شغلی 
و شرایط زندگی بهتر اقدام به مهاجرت کرده اند، بلکه تب داغ 
مهاجرت به همه قشــرهای جامعه و حتی اســتارت آپ ها هم 
ســرایت کرده اســت. این در حالی  است که قوانین ومقررات 
حمایتی بســیار خوبی در حوزه اقتصاد نوآوری و شرکت های 
دانش بنیان تدوین و ابلاغ شده که کارشناسان و متخصصان 
این حوزه نیز اذعان دارند می توان با اجرایی کردن آن ها امید به 
ادامه فعالیت در کشور را بالا برد؛ اما متاسفانه فضای کلی اقتصاد 
و محیط کسب وکار کشور که بیشتر متاثر از سیاست های کلی 
حاکمیت در بخش های امنیتی، روابط بین الملل، بخش های 
دیگر اقتصاد، و حتی سیاست های فرهنگی و اجتماعی ناهمگون 
با الگوی زندگی اکثریت طبقه متوسط است، موجب شده تا 
هربار ضربه مهلک تری به بدنه این بخش جامعه وارد شــود و 
تمایل به مهاجرت را بیش از پیش در جامعه بالا ببرد. بر اساس 
گزارش سازمان بین المللی مهاجرت، در سال ۲۰۲۲ حدود ۲ 
میلیــون و ۸۰۰ هــزار نفر ایرانی مهاجرت کرده اند که این رقم 
نزدیک به ۳.۳ درصد از کل جمعیت کشور را شامل می شود. 
البته پدیده مهاجرت در همه جوامع وجود دارد و تا حدودی 
طبیعی اســت؛ اما وقتی مهاجرت نخبگان و فعالان اقتصادی 

کشور مطرح می شود، ماجرا حساسیت ویژه ای پیدا می کند.
طبق آخرین پژوهشی که توسط رصدخانه مهاجرت دانشگاه 
شــریف با اســتخراج و بررســی داده های بازار کار ایران در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ صورت گرفته، مهاجرت کارکنان در 
بخش های مختلف کســب وکار، یکی از مهم ترین موضوعاتی 
اســت که سازمان ها اعم از ســازمان های دولتی، خصوصی و 
نیمه خصوصی با آن مواجهند. در این پژوهش بیش از ۶ هزار 
نفر از فعالان در کســب وکارهای کشــور شرکت کرده اند که 
در بخش های مختلف اقتصادی مشــغول به فعالیت بوده اند. 
۷۷ درصد از شاغلان در بخش های مختلف کسب وکار، اعلام 

کرده اند که تمایل زیاد یا خیلی زیاد به مهاجرت دارند.
علی رغم اینکه، تصمیم به مهاجرت در میان کارکنان و مدیران 
میانی بیش از مدیران ارشد بوده است، با این وجود درصد افرادی 
که برای مهاجرت برنامه ریزی و اقدام کرده اند در سطوح سازمانی 
بالا بیشــتر بوده است. همچنین برنامه ریزی و اقدام عملی در 
میان فعالان بخش خصوصی و نیمه خصوصی و ساکنان شهر 
تهران بیشتر دیده شده است. نکته جالب توجه دیگر اینکه به 
طور کلی وضعیت مهاجرت به تفکیک  طبقات مختلف تفاوت 
چندانی با یکدیگر نداشته و این موضوع نشاندهنده همه گیر 
شدن تمایل به مهاجرت در تمامی اقشار جامعه و وارد شدن 

کشور به فاز توده وار مهاجرت است.
چرا مهاجرت به یک اپیدمی در کشور تبدیل شده است؟

نوســان قیمت ارز، تورم و شــرایط اقتصادی، دغدغه آینده 
فرزندان، شــیوه حکمرانی، رویکردهای سیاســی و شــرایط 
تحریــم ایران از عوامل اصلی تمایل افراد به مهاجرت اســت. 
همان طور که اشــاره شــد این آمار در اردیبهشــت ماه سال 
جاری اســتخراج شــده است، یعنی زمانی که کشور با قطعی 
وسیع اینترنت و سیاست های فیلترینگ با این حجم و به این 
شکل مواجه نبود. پیرو اختلالات اخیر اینترنت در کشور که 
در پی نارضایتی ها و اعتراضات اتفاق افتاد، کسب وکارها ضربه 
مهلک تری تحمل کردند و استارت آپ ها بیشتر از پیش میل 
به مهاجرت پیدا کردند، به گونه ای که مهاجرت نخبگان به ویژه 
در حوزه کسب وکار آنلاین و فضای مجازی به عنوان یک خطر 
جدی مطرح و در جریان اســت. به طور قطع هر سیاســتی که 
به ویژه در شرایط بحرانی و برای خروج از بحران طراحی می شود، 
هزینه هایی نیز به همراه دارد؛ اما نکته حائز اهمیت این است 
که باید در تصمیمات و سیاست گذاری ها به این موضوع توجه 
داشته باشیم که اگر شرایط مناسبی برای حفظ نیروی انسانی 
متخصص کشــور مهیا نشود و این جریان مهاجرت به همین 
شــکل ادامه پیدا کند، مهم ترین ســرمایه کشور یعنی نیروی 
انسانی مفید، متخصص و تاثیرگذار به تاراج خواهد رفت و امید 

به آینده بیش از بیش دچار چالش خواهد شد.

یادداشت

بررسی مسائل منطقه و سفر رئیسی در دستور کار تهران و آنکارا

فراز و فرود روابط ایران و ترکیه
ایران و ترکیه در یک سال گذشته روابط پرفراز و 
نشیبی را تجربه کرده اند. با این حال وزیر خارجه 
کشــورمان می گوید این روابط در مسیر درستی 

قرار دارند.
روز سه شنبه حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
کشــورمان؛ وارد آنکارا شــد تا با مقامات ترکیه 
رایزنی و گفتگو کند. او قرار بود بعد از این ســفر 
به روسیه برود و با لاوروف دیدار کند که ظاهرا با 
توافق دو طرفه این سفر فعلا لغو شده است و به 
جای آن تنها آنکارا میزبانی از امیرعبداللهیان را 
برعهده داشته. به گفته طرف ایرانی دومین سفر 
وزیرخارجه دولت سیزدهم به آنکارا با هدف فراهم 
کردن مقدمات برای سفر رییسی به ترکیه و گفتگو 
در مورد مسائل شامات و غرب آسیا انجام گرفته 
است. در این سفر وزیرخارجه ایران اعلام کرد که 
روابط ایران و ترکیه در مسیر درستی قرار دارد. با 
این حال دو کشور در طول سال های اخیر، فراز 
و فرودهایی را در روابطشان تجربه کرده اند. وزیر 
امور خارجه ایران که هفته گذشــته به دو کشور 
لبنان و سوریه سفر کرده بود، صبح روز گذشته 
در ادامه ســفرهای منطقه ای اش در صدر هیاتی 
سیاسی وارد آنکارا شد؛ سفری که پیش تر اعلام 
شده بود و از جمله مهم ترین دستورکارهای آن 
نیز فراهم کردن مقدمات سفر آتی ابراهیم رئیسی 
به ترکیه است. این سفر به دعوت مولود چاووش 
اوغلو، وزیر امور خارجه ترکیه صورت گرفته است.

اهمیت ترکیه در زمان تحریم ها
ترکیه یکی از آن کشــورهایی است که در دوره 
تحریم توانســته نقش مثبتی را برای ایران ایفا 

کنــد. دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
ترکیه هفته گذشــته اعلام کرد ترکیه یکی از 
مهم ترین مبــادی تأمین نیازهای ما در دوران 
تحریم  بوده  است. ایران بخش عمده ای از نفت 
و گاز ترکیــه را تامیــن می کند و در مقابل این 
کشــور هم برای تهران در نقش یک راه تنفس 
ظاهر شــده اســت. از آنجا که روابط سیاسی در 
ســال های اخیر کم و بیش خوب و بدون تنش 
پیــش رفته اند، از نظــر اقتصادی هم اوضاع به 

نسبت دیگر کشورها بهتر بوده است.
در ۱۰ ماه گذشته ایران و ترکیه حجم مبادلات 
خود را به پنج میلیارد دلار رساندند. این رقم نشان 
می دهد که امسال میزان مبادلات اقتصادی بین 
دو کشور ۲۱ درصد رشد را نسبت به سال گذشته 

تجربه کرده است. 
ک بین آنکارا و تهران کدامند؟ وجوه اشترا

ایران و ترکیه علاوه بر مسائل اقتصادی، همکاری 
های گسترده تری هم با یکدیگر دارند. ارتباط دو 
کشور از زمان قدرت گرفتن اردوغان شکل جدی 
تری به خود گرفته است. کودتای نافرجام در ترکیه 
و شکست آن و حمایت ایران از رییس جمهور این 
کشــور هم به گسترش روابط بین این دو کمک 
کرد. تهران و انکارا با وجود اینکه در بســیاری از 
موارد دچار تضاد منافع هســتند، در حال حاضر 
اشتراکات زیادی هم با یکدیگر دارند. هر دو کشور 
ملاحظات مشــترک امنیتی و سیاسی دارند که 
باعث نزدیکی دو طرف شده است. مثلا در زمینه 
امنیت مرزی دو طرف حتی اگر نخواهند هم چاره 

ای به جز همکاری با هم ندارند.
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سیاست 2

مقامات کاخ ســفید به رغم تلاش برای کاهش آســیب ناشی از کشف اسناد 
محرمانه در اقامتگاه و دفتر کار سابق جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا، به دلیل 
ارسال پیام های ضد و نقیض با چالش جدیدی در زمینه مدیریت منسجم 

این جنجال مواجه شده است.
تارنمای هیل نوشت: دموکرات ها به رغم تلاش کاخ سفید برای نشان دادن 
مدیریت هماهنگ در کشف و پیام رسانی درباره اسناد محرمانه، فاقد واکنش 
هایی ســازمان دهی شــده بوده اند و واکنش آنها از تشویق دولت بایدن برای 
همکاری با وزارت دادگستری و آرشیو ملی تا پیشنهاد برای انجام تحقیقات 
کنگره در این زمینه به بهانه نگرانی های امنیتی متفاوت بوده است. برخی 
دیگر نیز تصدیق کرده اند که کشــف این اســناد به دردسر سیاسی جدیدی 

برای رئیس جمهور تبدیل شده است.
این واکنش ناهماهنگ تا حدی در ارسال پیام های ضدونقیض از سوی کاخ 
ســفید بازتاب یافته اســت. کاخ سفید ابتدا در اقدامی عجولانه هفته گذشته 

اعلام کرد جستجوها برای کشف اسناد محرنامه  تکمیل  شده است اما چند 
روز بعد دولت اعلام کرد که اسناد بیشتری کشف شده اند. مقامات کاخ سفید 
گفته اند درباره کشــف اســناد، محتوا و زمان اطلاع رئیس جمهوری از وجود 
چنین اسنادی دچار محدودیت هستند. پاسخ دادن به این سوالات تا حدی 
برعهده کارین ژان پی یر سخنگوی مطبوعاتی کاخ سفید بوده که در برخی 
مواقع از سوی خبرنگاران به خاطر این موضوعات به چالش کشیده شده که 
چرا کاخ سفید در زمان کشف این اسناد در ماه نوامبر یا همزمان با اطلاع بایدن 
درباره آن اطلاع رسانی نکرده و آیا جستجوهای بیشتری در راه است یا خیر.
کریس کریستی فرماندار سابق جمهوری خواه در ایالت نیوجرسی، روز یکشنبه 

در مصاحبه با شبکه خبری ای بی سی گفت: یکی از بزرگ ترین سؤالاتی که 
کاخ سفید باید به آن پاسخ دهد این است که چه کسی تصمیم گرفت سال 
گذشته، همزمان با کشف این اسناد از سوی وکلای بایدن، از اطلاع رسانی به 
مردم جلوگیری شود. مت بنِِت )Matt Bennett( کارشناس علوم راهبردی 
دموکرات و موسس اندیشکده میانه روی راه سوم گفت احتمالا برای کاخ سفید 
ناامیدکننده بوده که در خصوص اطلاعاتی که می تواند در اختیار مردم قرار 
دهد دچار محدودیت بوده است. وی معتقد است که اطلاع رسانی کاخ سفید 
اوضاع را بدتر کرده و بسیاری از مقامات کاخ سفید احتمالا همچون رسانه ها 
با تردیدهایی در خصوص این اسناد مواجه هستند. کاخ سفید مشخصا جیمز 
کامر رئیس جمهوریخواه جدید کمیته نظارت و پاسخگویی مجلس نمایندگان 
آمریکا و واکنش او به اسناد طبقه بندی کشف شده ازدفتر کار سابق بایدن را 
هدف قرار داده و آن را با کشف اسناد از سوی پلیس فدرال از اقامتگاه دونالد 

ترامپ رئیس جمهوری پیشین آمریکا مقایسه کرده است.

 چالشی که کاخ سفید را سردرگم کرده است

محرمانه های بحران آفرین

تحلیل

حضور و سخنرانی همسر 
رییس جمهوری اوکراین در 

نشست مجمع جهانی اقتصاد در 
داووس سوییس/ خبرگزاری 

فرانسه

مراسم تشییع پیکر 
کنستانتین دوم پادشاه 
فقید یونان در شهر آتن/ 
رویترز

گزارش تصویری

آمریکا برای فشار مضاعف به ایران ادامه جدی تلاش های غرب و 

کره جنوبی ابزار طرح ایران هراسی
رئیس جمهــور کره جنوبی در ســفر به 
امارات و دیدار با نظامیان کشورش که در 
این کشور عربی مستقر هستند، سخنانی 
مداخله جویانه و بی اساس درباره روابط 
دو کشــور همسایه و دوســت، ایران و 

امارات متحده عربی بیان کرد.
جمهوری اسلامی ایران همواره خواهان 
توسعه روابط مسالمت آمیز با کشورهای 
دنیا به ویژه همســایگان بوده است و در 
این راســتا هیچ نیازی به دریافت مجوز 
از آمریــکا وجود نــدارد اما آمریکایی ها 
کــه کشــورمان را مانعی بــرای اجرای 
سیاست ها و دسیسه های خود در منطقه 
می داننــد، از هر موضوعی به عنوان یک 
ابزار سیاســی اســتفاده می کنــد تا با 
فضاســازی به ایران هراسی دامن بزنند؛ 
روابــط تهران با چین، مســکو، عراق و 
امارات از مصداق های آن به شمار می آید.

راهبرد ایران هراسی سال ها است توسط 
آمریکا بــرای اهداف متعددی مانند به 
حاشــیه رانــدن ایران، ایجــاد اختلال 
در تعامــلات منطقــه ای و بین المللی 
همچنیــن توجیهی برای ایجاد ائتلاف 
برای اعمال فشــار حداکثری علیه ایران 

استفاده شده است.
اظهــارات اخیــر رئیس جمهــور کره 
جنوبــی که بــه امارات متحــده عربی 
ســفر کرده مبنی بر اینکه ایران دشمن 
ابوظبی اســت، با واکنش ناصر کنعانی، 
سخنگوی وزارت خارجه روبه رو شد که از 
بررسی و پیگیری اظهارات دخالت آمیز 
رئیس جمهــور کره جنوبــی پیرامون 
روابط جمهوری اســلامی ایران و امارات 
متحده عربی به عنوان دو کشور همسایه 

و دوست خبر داد.
سخنان نســنجیده رئیس جمهور کره 
جنوبــی در جریــان ســفر اخیرش به 
امــارات متحده عربی نــه تنها اعتراض 
رســمی جمهوری اســلامی ایــران را 
به دنبــال داشــت و وزارت خارجه کره 
را هــم به مخمصه انداخت، بلکه صدای 
احزاب داخلی این کشور را نیز درآورده 

است؛ حرف هایی که احزاب داخلی آن را 
به درستی  فاجعه دیپلماتیک  دانسته اند.

چنیــن اظهاراتــی کــه به تازگــی و از 
ســوی مقامات برخی کشورهای دیگر 
تکرار شــده بود، حکایت از ادامه جدی 
تلاش هــای غرب و آمریــکا برای دامن 
زدن به ایران هراســی در بین کشورهای 

منطقه و جهان دارد.
تلاش هایی برای فشار مضاعف به ایران

ســیدرضا صدرالحســینی، کارشناس 
مســائل غرب آسیا در خصوص اظهارات 
ضد ایرانی برخی از کشــورهای منطقه 
در ماه هــای اخیر اظهــار کرد: به تازگی 
سلســله اقداماتــی برضــد جمهوری 
اسلامی نزد افکار عمومی انجام می شود 
که نشان دهنده آن است که از یک اتاق 

فکر، فرماندهی و کنترل می شود.
وی مطالبی که مقامات برخی کشــورها 
برضــد جمهوری اســلامی و ملت ایران 
بیان می کنند را در راســتای سلســله 
اقدامات در دستور کار برای ایجاد فشار 
مضاعــف در حوزه سیاســت خارجی بر 
ملــت ایران دانســت و افزود: اعلام این 
مواضع نشــان دهنده آن اســت که در 

حال حاضر دشــمنان انقلاب اســلامی 
به نقطه ای رســیده اند که ناچار هستند 
از همه توان خود برای پیشــبرد جنگ 

ترکیبی استفاده کنند.
این کارشــناس مســائل غرب آســیا با 
تاکیــد بــر اینکه مقامات کشــورهایی 
همچــون کــره جنوبــی، در طول ۵۰ 
سال گذشــته درباره هیچ موضوعی به 
جز مســائل روزمــره خود موضع گیری 
نمی کردنــد، گفت: اکنون می بینیم که 
مقامــات این کشــور به طور ناگهانی در 
برابر ملــت ایران موضع گیری کردند تا 
با آمریکا برای اجرای طرح ایران هراسی 

همکاری کنند.
وی وارد کــردن فشــار بــه برخــی از 
کشــورهای دوســت و برادر جمهوری 
اســلامی را در همین راســتا دانست و 
خاطرنشان کرد: این فشارها که با اظهار 
نظرهای خصمانه و با هدف فاصله گرفتن 
کشورهای دوست از جمهوری اسلامی 
ایران وارد می شود، باید در قالب همین 
نقشه مورد ارزیابی قرار گیرد زیرا بخش 
عمده ای از فشارهایی که در حال حاضر 
در نقاط گوناگون اروپا طراحی می شود 

را تروئیکای اروپا بر عهده دارد.
 نقش تأثیرگذار 

دستگاه دیپلماسی و رسانه ای
صدرالحســینی با اشــاره به پیام تلاش 
غــرب و ســکوت همزمــان آمریکا در 
پیگیری پروژه ایران هراســی گفت: پیام 
این رفتار به جمهوری اسلامی این است 
کــه غــرب در صورتی بحث مذاکرات را 
ادامــه می دهد که در ارتباط با مســئله 
برجام بتواند منافع و خواســته های خود 
را بــر جمهوری اســلامی ایران تحمیل 
کند، به عبارت دیگر این فشــارها برای 
قالــب کردن اراده نظام ســلطه بر اراده 
جمهوری اسلامی و پذیرش غیرمتعارف 

پیمان های بین المللی است.
وی اغتشاشــات اخیر که توسط عوامل 
بیگانــه مدیریــت و اجرا شــد را چراغ 
سبزی برای تداوم فشارهای خارجی به 
جمهوری اسلامی توصیف کرد و یادآور 
شــد: به نظر می رسد جمهوری اسلامی 
در چارچــوب اقدامــات دیپلماتیک در 
حــال رایزنی و گفت وگو با همه طرف ها 
برای ابهام زدایی در این رابطه اســت، به 
عبارت دیگر همه اقداماتی که دســتگاه 

رســانه ای و دیپلماتیک نظام ســلطه 
بــر ضد ملــت ایران بــا دروغ پردازی و 
تصویرنگاری هــای غیرواقعی در اذهان 
ملت هــا انجام می شــود بایــد با تلاش 
دســتگاه دیپلماسی برای اعلام روشن و 
شفاف مواضع رسمی جمهوری اسلامی 

خنثی شود.
این کارشــناس مســائل غرب آســیا با 
اشــاره به نقش تأثیرگذار رســانه ها در 
رویارویی با اقدامات ایران هراســی غرب 
گفت: رســانه های داخلی و برون مرزی 
کشور که با زبان های مختلف مطالبی را 
منتشر می کنند، می توانند در این رابطه 
با شفاف سازی مواضع جمهوری اسلامی 
به وظایف خود عمل کنند، به طور کلی 
دو دستگاه دیپلماسی و رسانه ای کشور 
در ابهام زدایــی از اقدامات نظام ســلطه 
برای ایران هراسی نقش مهمی بر عهده 

دارند.
 سرمایه گذاری سنگین 

کنی غ پرا در درو
وی اظهــار کــرد: با وجــود هزینه ها و 
ســرمایه گذاری های سنگینی که غرب 
در این زمینه انجام داده اســت، تأثیرات 
اندکی را در این زمینه مشاهده می کنیم، 
به جز کشورهایی که کمتر با واقعیت های 
جمهوری اسلامی آشنا هستند، بسیاری 
از کشــورهایی که ناظر بــر واقعیت ها 
هســتند و بدون تاثیرپذیری مســتقیم 
از نظام ســلطه سیاست خارجی خود را 
مســتقلانه تنظیم می کنند، تحت تأثیر 

این مسائل قرار نگرفته اند.
صدرالحسینی از ادامه دروغ پراکنی های 
رســانه های نظام ســلطه بــرای تغییر 
نگــرش ملت هــا و دولت هــا خبر داد و 
افــزود: در مجموع مشــاهده می کنیم 
اکثر کشــورهایی که در طول چهار دهه 
گذشــته مخالفت هایــی را با جمهوری 
اســلامی داشــتند، در این رابطه نیز به 
کمک دســتگاه دیپلماســی و رسانه ای 
خــود بــرای القــای ایــن دروغ هــا و 

غیرواقع نگاری ها تلاش می کنند.

خبر ویژه

رهبر انقلاب در دیدار تعدادی از مسئولان سازمان تبلیغات اسلامی تصریح کردند: ملاحظه و رعایت اقتضائات 
کار فرهنگی - تبلیغی راهبردی، ضروری و همیشگی است. حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار رئیس و جمعی از مدیران سازمان تبلیغات اسلامی و حوزه هنری، تولید و ارائه محصولات 
فاخرِ مبتنی بر فکر نو، و در نظر گرفتن اقتضائات اجتماعی و فرهنگی تبلیغ را در عین خشــیت کامل از 
پروردگار، دو وظیفه مهم دستگاههای فرهنگی تبلیغاتی خواندند.ایشان ضمن قدردانی از اقدامات خوبی 
که در سازمان تبلیغات اسلامی انجام گرفته است، با استناد به آیات قرآنی، خشیت از پروردگار به معنای  
ملاحظه، رعایت و مراقبت  را راهبرد ضروری و همیشگی فعالان عرصه فرهنگ و تبلیغ دانستند و افزودند: 
دستگاهها و عناصر فرهنگی-تبلیغی باید کاملًا مراقب باشند که حرف خدا در هیچ شرایطی زمین نماند و 

در این زمینه نباید از جنجال و هوچی گری و اتهامات ترسید.ایشان توجه به اقتضائات اجتماعی در تبلیغ را 
نادیده گرفتن خشیت الهی ندانستند و گفتند: کارهای فرهنگی لوازمی دارد که باید به آنها توجه کامل کرد.

حضرت آیت الله خامنه ای توجه به لسان قوم را در فعالیت های فرهنگی- تبلیغاتی از جمله این اقتضائات 
برشمردند و گفتند: زبان ارتباط گرفتن با یک جوان و نوجوان با زبان حرف زدن با یک غافل جاهل یا معاند 
فرق می کند همچنانکه باید زبان و لسان صحبت و تبلیغ در کشورهای دیگر با  کار فرهنگی-تبلیغی در 
داخل از جمله در مجموعه های انقلابی تفاوت داشته باشد.رهبر انقلاب اسلامی بازار فکر و محصولات نو 
در داخل و خارج را پررونق خواندند و گفتند: با تولید فکر نو، فرآوری آنها و تبدیلشان به محصولات فاخرِ 

دارای بسته بندی خوب، در این بازار پرمشتری فعال شوید.

رهبر انقلاب در دیدار  با تعدادی از مسئولان سازمان تبلیغات اسلامی:

کار فرهنگی - تبلیغی، راهبردی ضروری و همیشگی است ملاحظه و رعایت اقتضائات 

رییس قوه قضاییه:

در فکر این هستیم که مردم را 
خوشحال کنیم

رییــس قــوه قضاییــه گفت: ما در دســتگاه قضایی 
بــه مناســبت در پیش بودن ایــام پر خیر و برکت ماه 
رجب المرجــب و چهل و پنجمین ســالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، در فکر آن هستیم که مردم را خوشحال 
و مســرور کنیم. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، طی سخنانی در نشست با رؤسای کمیته های 
تخصصی ســتاد مرکزی دهه فجر انقلاب اســلامی 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، اظهار کرد: ما در 
دستگاه قضایی به مناسبت در پیش بودن ایام پر خیر 
و برکت ماه رجب المرجب و چهل و پنجمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی، در فکر آن هستیم که مردم 
را خوشحال و مسرور کنیم و همانگونه که خداوند در 
ایــام مــاه رجب چتر رحمت خود را برای همه بندگان 
حتی بنده های خطاکار می گستراند ما نیز اقدامی را در 
قبال افرادی که خطا و گناه کردند اما پشیمان هستند و 
می خواهند درصدد جبران برآیند، انجام دهیم. رئیس 
قوه قضاییه تصریح کرد: در دهه فجر امسال با عنایت به 
شرایط و مقتضیات روز، حتماً باید از روش ها، محتواها و 
برنامه های نوین و جدید و مبتکرانه در راستای تبیین 
مطلوب تر و جامع تر ماهیت و اهداف انقلاب اســلامی 
و سیر حرکت رو به جلو و مترقی کشور طی بیش از ۴ 

دهه اخیر، بهره بگیریم.

وزیر کشور خبر داد:

 تکذیب شایعه تغییر 
دبیر شورای عالی امنیت ملی

وزیر کشــور تغییر دبیر شــورای عالی امنیت ملی را 
شــایعه خواند. احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا قرار است دبیر شورای عالی امنیت ملی تغییر کند، 
گفت: این موضوع شــایعه اســت. وی در پاسخ به این 
پرسش که آیا تغییر استانداران به پایان رسیده است، 
بیان کرد: آنهایی که در برنامه بود، عوض شــدند. ما 
روال جاری ارزیابی عملکرد را داریم و بر اســاس آن 
نتایــج ارزیابی هــا به موقع و در وقت خودش تصمیم 
می گیریم. وزیر کشور همچنین درباره  حل مشکل 
تحصیل شــهروندان افغانستانی در ایران اظهار کرد: 
کسانی که برگ های شناسایی را گرفته و حضورشان 
در ایران قانونی باشــد، می توانند در کشــور تحصیل 
کنند. ما کار این افراد را تسهیل کرده ایم و به کسانی 
که برگه شناسایی نداشتند، گفتیم مراجعه کنند تا 
شناسایی شده و برگه بگیرند تا حضورشان در کشور 

قانونی باشد.

کید امیرعبداللهیان   تا
بر حقابه ایران از ارس

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در دیدار با 
همتای ترکیه ای خود بر ضرورت ارتقای همکاری های 
دو کشــور در حوزه های مرتبط با منابع آبی  و حقابه 

ایران از ارس تاکید کرد.
حســین امیرعبداللهیان که بنا به دعوت رســمی  
مولــود چاوش اوغلــو  وزیر خارجه ترکیه در راس 
هیئتی سیاسی به ترکیه سفر کرده است، در دیدار 
با همتای ترکیه ای خود مناســبات دو کشــور در 
حــوزه هــای مختلف دوجانبه، مســائل منطقه و 
تحولات مهم بین المللی را مورد گفت وگو و تبادل 
نظــر قرار داد. امیرعبداللهیان در این دیدار ضرورت 
ارتقای همکاری های دو کشور در حوزه های مرتبط 
با منابع آبی  و حقابه ایران از ارس و همچنین استمرار 
تبادل نظر در بخش های ذیربط در زمینه موضوعات 
زیست محیطی و همکاری های استانی و فعال سازی 
هرچه بیشتر بازارچه های مرزی بین دو کشور را مورد 

تاکید قرار داد.

رییس سازمان انژری اتمی:

تعاملات ما با آژانس برقرار است
رییس سازمان انژری اتمی با اشاره به اظهار تمایل و 
آمادگی رافائل گروسی برای سفر به ایران گفت: باید 
هماهنگی سفر انجام شود؛ به محض اینکه اهداف و 
برنامه ســفر نهایی و هماهنگ شود، سفر مدیرکل 
به ایران انجام می شود.  محمد اسلامی در حاشیه 
نشســت هیات دولت در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه آمریکا و کشورهای اروپایی مرتب مواضع شان 
درباره برجام را تغییر می دهند، گفت: دیدیم اخیرا 
که ســخنگوی اتحادیه اروپا گفته برجام نمرده و 
مذاکرات ادامه دارد. از این رو مشــهود اســت که 
فضاسازی علیه جمهوری اسلامی چقدر زیاد است 
و میزان صداقت آنها در موضع گیری هایشــان هم 
چقدر است! رییس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 
موضوعی که در دســتور کار ما بوده، رفع ابهامات 
آژانس و پاســخ به اتهاماتی بوده اســت که عناصر و 
عوامل ضد انقلاب آن را تولید کردند. اینها بازرسی 
کردند و همه این مراحل طی شده و کل مذکرات 
ظرف ۲۰ ســال حاصلش برجام شده است. آنها از 
برجام خارج شــدند، الان می خواهند برگردند باز 
آن اتهامات را کنار سند برجام گذاشتند؛ در حالی 

که این ها دو موضوع نیست، یک موضوع است.
اســلامی گفت: امروز به صراحت اعلام می کنیم و 
بارها هم آژانس اعلام کرده اســت که هیچ فعالیت 
و ســایت اعلام نشــده در جمهوری اسلامی ایران 
وجود ندارد. تعاملات ما با آژانس برقرار است. آقای 
گروسی هم اعلام آمادگی کردند به ایران بیایند و 
باید هماهنگی ســفر انجام شــود و به محض اینکه 
اهداف و برنامه ســفر نهایی و هماهنگ شود، سفر 

مدیرکل آژانس به ایران انجام می شود.

 گسترش همکاری ایران و روسیه
مایه نگرانی غرب

سفر حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران به 
مســکو برای دیدار با سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه 
روســیه که قرار بود  ۱۷ ژانویه )۲۷ دی( انجام شــود،  با 
توافق دو طرف به تعویق افتاد. وزارت امور خارجه روسیه 
در همین زمینه اعلام کرد: طبق توافق دو طرف، گفت وگو 

میان لاوروف و امیرعبداللهیان به تعویق افتاد.
پیش تر ماریا زاخاروا، سخنگوی وزارت امور خارجه روسیه 
گفتــه بود، لاوروف و امیرعبداللهیان قصد دارند درباره 
اوضاع برنامه جامع اقدام مشترک، همکاری ها در سازمان 
ملل متحد، اوضاع سوریه، افغانستان، قفقاز جنوبی و امور 

مربوط به دریای خزر گفت وگو کنند.
امیرعبداللهیان شهریور ماه نیز سفری به مسکو انجام داده 
بود که با هدف حل بحران اوکراین طبق درخواســت به 
عمل آمده از جمهوری اسلامی ایران انجام شده بود. وی 
پیش از آن نیز دو بار دیگر حامل پیام وزیر امور خارجه 
اوکراین برای مقام های روس بود؛ موضوعی که ثابت می 
کرد دیپلماسی هوشمندانه جمهوری اسلامی به خوبی 
مسیر شکوفایی را دنبال می کند، تا جایی که  نشان داد 
توانمندی و اراده جمهوری اسلامی برای تحقق این مهم 
به تقویت جایگاه کشــورمان در نظام بین الملل کمک 

کرده است.
گسترش ابعاد همکاری ها میان جمهوری اسلامی ایران 
و روسیه ازجمله نگرانی های کشورهای غربی و به طور 
خاص آمریکاست. از این رو توجه خاصی به بر هم زدن 
تمرکز در روابط میان ایران و روسیه از سوی غرب وجود 
دارد. بــا وجــود این، دیدارها و تماس های متعدد میان 
ســران دو کشــور در ۱.۵ ســال اخیر حکایت از آن دارد 
روابط تهران و مســکو تحت تأثیر تلاش های غرب در 

این زمینه قرار نگرفته است.
روح الله مدبر، تحلیلگر مســائل روســیه با بررسی ابعاد 
مختلف توسعه همکاری های ایران با روسیه به  راهبرد 
معاصر  گفت: توســعه روابط با روســیه از چند بعُد حائز 
اهمیت اســت. چندی پیش مقام معظم رهبری تأکید 
کردند جهان در حال گذر از پیچ تاریخی است و تحولات 
بسیار مهمی در دنیا رخ می دهد. امروز روسیه به تنهایی 
در برابر جبهه ناتو در کارزار بســیار مهمی قرار دارد که 
جبهه غربی ایجاد کرد و به رهبری آمریکا به طور مستقیم 
برابر روسیه ایستاده است. آینده نظام بین الملل بعد از 
این تحولات بســیار مشــخص تر و صف آرایی ها دقیق 

تر خواهد بود. 
تحلیلگر مســائل روسیه یادآور شــد: امروز جمهوری 
اســلامی ایران و روسیه روابطی تنظیم کرده اند که می 
تواند نقش مهمی در نظم جدید جهانی داشــته باشــد. 
همان گونه که در پیام سال نوی پوتین مطرح شد، تمام 
تلاش جریان های غربی برای موفق شدن در حوزه تحریم 
و فشار بر مسکو کاملًا ناموفق بوده و امروز اقتصاد روسیه 
با بیش از ۵ هزار بسته متنوع تحریمی مواجه است، اما 
اقتصادش قدرتمند، پویا و با ارزش پول ملی بالا و حتی 
قوی تر از دوران شروع عملیات ویژه نظامی مقابل غرب 

صف آرایی می کند. 
مدبر گفت: با ابتکارعملی که همواره پوتین در پیش 
گرفته اســت، به ویژه ارتقای سازمان های جدیدی 
که مقابل سازمان های غربی هستند و با سیاست 
های تحریمی به ارگان های روسی فشار می آورند، 
مسیر خوبی در پیش دارد. کشورمان با تعامل با طرف 
روسی عضو سازمان همکاری های شانگهای شد و با 
همکاری کرملین جایگاه خود را در اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا تقویت کرد؛ دو نهادی که در ابعاد مختلف 

سیاسی، اقتصادی و امنیتی بسیار پویا هستند.
این تحلیلگر مسائل روسیه تصریح کرد: همزمان با تصویب 
قوانین تجارت و همکاری ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
ســطح همکاری های کشورمان با کشورهای عضو این 
اتحادیه افزایش خواهد یافت. نکته بعد که بســیار مهم 
است، اینکه قرار بود موضوع توافق نامه همکاری جامع ۲۰ 
ساله ایران و روسیه به سرانجام برسد که در صورت نهایی 
شدن این توافق نامه، رئیس جمهور کشورمان نیز برای 
امضای این تفاهم نامه احتمالاً راهی مسکو خواهد شد.

این تحلیلگر مســائل بین الملل ادامه داد: با وجود تمام 
فشــارهای جریــان غرب و تهدیداتی کــه غرب علیه 
جمهوری اسلامی مطرح می کند، سطح همکاری های 
نظامی میان کشورمان و روسیه در حال تقویت است و به 
هیچ وجه ایران نباید تحت تأثیر تبلیغات غرب و تهدیدات 
غیر قانونی در زمینه توسعه مناسبات نظامی با مسکو قرار 
بگیرد. شاهد بودیم هفته های گذشته کاخ سفید سنگین 
ترین بیانیه ها را مطرح کرد مبنی بر اینکه از هر روشی 
برای ایجاد مانع در زمینه همکاری های نظامی ایران و 

روسیه استفاده می کند. 
مدبر گفت: جمهوری اســلامی ایران باید از هر روشــی 
برای تقویت همکاری با روســیه اســتفاده کند. در نظم 
جدید جهانی ارتقای همکاری های نظامی و… بســیار 
حائز اهمیت است به ویژه برگزاری مانورهای نظامی میان 
ایران و روسیه و تقویت بخشی از حوزه فناوری نظامی دو 

کشور اهمیت زیادی دارد.
وی افزود در زمینه تبادلات مالی میان دو کشور قرار بود  
شبکه میر  ایران و روسیه نهایی شود؛ موضوعی که می 
تواند به کاهش وابستگی ایران به دلار بسیار کمک کند. 
با اتصال به شبکه میر روسیه تجار ایرانی به راحتی می 

توانند تبادلات خود را انجام دهند. 
تحلیلگر مسائل روسیه با بیان اینکه سطح تجارت ایران و 
روسیه باید افزایش یابد و دست کم ۱۰ برابر شود، در زمینه 
مذاکرات رفع تحریم ها و برجام گفت: با وجود شیطنت 
های طرف غربی، روسیه سال هاست از جمهوری اسلامی 

حمایت می کند. 

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

همزمان با برگزاری کنکور سراسری؛

 اینترنت در کدام مناطق 
قطع می شود؟

براســاس آخرین تصمیمات اخذ شده قرار 
اســت اینترنت در روزهای برگزاری کنکور 
به صورت نقطه ای قطع شــود و کســانی که 
در این محدوده هســتند، از پیش پیامی را 

جهت آمادگی دریافت خواهند کرد.
طی سال های اخیر پدیده لو رفتن سؤالات 
و رواج تقلــب در بیــن برخــی داوطلبان 
کنکور همپای رشــد شــبکه های مجازی و 
وســایل الکترونیکی و ابزارهای هوشــمند 
افزایش یافته اســت و ایــن نگرانی را برای 
داوطلبــان کنکــور و حتی خانواده های آن 
ها که به نوعی سرنوشتشان به این امتحان 
گره خورده ایجاد کرده اســت. اگرچه برای 
جلوگیری از تقلب و پخش ســوالات هنگام 
برگزاری کنکور تدابیر گوناگونی از ســوی 
سازمان سنجش درنظر گرفته شده اما گویا 
موثر بوده نبوده و اخیرا تنها روشــی که می 
تواند امنیت این امتحان را تضمین کند قطع 

اینترنت اعلام شده است.
روشی که در ابتدای اعلام، حواشی بسیاری 
را به دنبال داشــت چراکه درخواســت شد 
اینترنــت به صــورت کامل برای همه مردم 
کشــور در زمان برگزاری کنکور قطع شود. 
دلیل این اقدام هم اینگونه اعلام شد که سال 
گذشــته اینترنت به صورت نقطه ای قطع 
شــد اما برخی توانســته بودند از آنتن های 
دیگر کمک بگیرند و به اینترنت وصل شوند.
در حالی که امروز و فردا کنکور سال ۱۴۰۲ 
می شود ، این سوال همچنان از سوی مردم 
پرسیده می شود که بالاخره تصمیم نهایی 
گرفته شده در زمینه قطع اینترنت چیست؛ 
در این باره وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت که به شدت با قطع سراسری اینترنت 
مخالــف اســت چراکه اینترنــت مانند هوا 
می ماند و به تمام زندگی مردم وابسته است، 
پــس نمی توان آن را قطع کــرد؛ بنابراین 
درخواســت سازمان سنجش در این زمینه 
بررســی شــد و با چندین شرط با آن موافق 
شد که صرفا در محدوده حوزه های امتحانی 
و فقــط اینترنت همــراه آن هم با اطلاعات 

قبلی باشد.
گفته شده کسانی که در محدوده برگزاری 
کنکور هســتند، از پیش پیامی در این باره 
دریافت می کنند تا آمادگی داشته باشند و 
صرفا هم در ساعت برگزاری کنکور این امر به 
صورت خیلی محدود انجام شود. مسئله ای 
که عبدالرســول پورعباس- رئیس سازمان 
ســنجش کشــور- به تازگی بر این مسئله 
تاکیــد کرده و گفته اســت اینترنت همراه 
به صورت نقطه ای در زمان برگزاری کنکور 

قطع می شود.
بر این اساس، نوبت اول کنکور سال ۱۴۰۲ 
دانشــگاه ها و موسســات آموزش عالی، در 
۵۸۵ حوزه ۴۱۷ شهرســتان سراسر کشور 
برگزار می شــود و تهــران نیز در ۲۵ حوزه 

برگزاری آزمون دارد.
بــا این حال، انتخاب راهکار قطع شــبکه 
اینترنت در شــرایطی مطرح شــده است 
که به اذعان کارشناســان برای جلوگیری 
از پدیــده تقلــب، هنگام انجــام این مهم، 
میتوان از دستگاه های جمر، پارازیت انداز 
یا مســدودکننده امواج وای فای اســتفاده 

کرد.
اما مسئولان سازمان سنجش کشور بر این 
باورنــد که اینترنت به عنوان آخرین حلقه 
امنیت کنکور مطرح است و براساس مصوبه 
ای که که در دستور العمل شورای امنیت 
قطــع اینترنت در زمان برگزاری کنکور به 
صورت سراســری یا نقطه ای مطرح شده 
و درخواســت خود را به دبیرخانه شورای 
امنیت کشور ارسال کردند. گفته شده این 
مسیر، مطالبه مردم و داوطلبین است زیرا 
بین ۸ تا ۱۶ میلیون از جمعیت درگیر این 
موضوع هستند و زحماتی برای رسیدن به 
این مرحله کشــیده اند، سازمان سنجش 
نیز برای زحماتی که کشــیده و پیچیدگی 
کار تصمیــم دارد امنیت را به نقطه کمال 
برساند. همچنین بر پیش بینی همه جوانب 
امر تأکید شــده و نقطه کمال آن محدود 
کردن اینترنت همراه اســت. این سازمان 
درخواســت دارد عکس و فیلمی ارسال و 
دریافت نشــود نه اینکــه اینترنت به طور 

مطلق قطع شود.

گزارش

یک اقتصاددان بررسی کرد؛

روند صعودی بورس تابع عملکرد 
 بانک ها و نسبت دارایی 

و بدهی بنگاه ها
در حالی بازار سرمایه درگیر عبور از محدوده مقاومتی 
اســت که ســطح تورم در کشور بالاست و نرخ سود 
ســپرده های بانکی هم بالا رفته اســت. کارشناس 
اقتصادی معتقدند وضعیت بازار سرمایه تحت تاثیر 
سیاســت های پولی و مالی بوده و به نســبت افزایش 
ارزش دارایی ها، ســهام بازدهی خواهند داشت، اما 
رشــد بیش از حد آن هم به دلیل تبعات مالیاتی و... 

عامل اصلاح شاخص می شود.
یک کارشناس اقتصادی درباره وضعیت سودسازی 
شــرکت های دولتی به نســبت تورم و...، گفت: اگر 
نســبت دارایی و بدهی یکی باشــد باید سود شرکت 
ها بیشــتر شــود، اما در مقطع کنونی این اتفاق نمی 
افتد برای نمونه در رشد بورس سال ۹۹ ارزش دارایی 
ها بالا رفته بود و به دلیل اینکه نســبت ها متعادل 
نبود سهامداران به بهانه سود سهام در بازار نماندن، 
به همین دلیل به شدت شاخص بورس سقوط کرد 
و مردم زیان کردند. به عبارت دیگر نسبت دارایی و 
بدهی بر مبنای ارزش سهام باید منطقی بین ۲۰ تا 
۱۰ درصد باشد و نمی تواند بیشتر از این اتفاق بیفتد.
ساســان شــاه ویسی با بیان اینکه نرخ تسهیلات در 
سودســازی بانک ها موثر است، افزود: تسهیلات به 
بنگاه ها هم اکنون در دامنه های مختلف نرخ ســود 
داده می شود، در واقع بعد از اینکه نرخ سپرده بانک 
هــا افزایــش پیدا کرد دیگر بانک مرکزی نمی تواند 
نرخ معینی را برای تســهیلات بانک های خصوصی 
تعیین کند و به طور قطع این مســأله روی حاشــیه 

سود شرکت ها اثر می گذارد.
او با تاکید بر اینکه دولت در کشور ما ثروتمند است 
و به نســبت ثروتی که وجود دارد خدمات ارائه نمی 
شــود، اظهار کرد: همانطوری که در بانک ها هم به 
نســبت دارایی ها، خدمات مناسبی ارائه نمی دهند 
تا زمانی که این تناسب ها همخوانی ندارد در بورس 
هم نســبت دارایی و ارزش ســهام و حتی سود بنگاه 

اقتصادی معنای چندانی ندارد.

تاثیر سیاست های پولی در اقتصاد
او با اشاره به اینکه نرخ بهینه و بیشینه و کمینه برای 
تسهیلات متفاوت است، گفت: اخیرا آمریکا با رشد 
نرخ، بهره را به ۵.۵ درصد رساند و حدود ۳۵۰ میلیارد 
تومان نقدینگی جذب کرد، اما در اقتصاد ایران با نرخ 
۲۳ درصد نمی تواند خیلی در جذب نقدینگی موفق 
بود، زیرا سطح تورم خیلی بالاتر است و از آنجایی که 
نرخ ســپرده گذاری های سال ۱۴۰۱ افزایش یافته، 
این مسأله خودش خلق نقدینگی است و باید با نرخ 

سود بازپرداخت شوند.
او با تاکید بر اینکه نقدینگی موجود در بازار ۵ میلیون 
و ۴۰۰ هزار میلیارد تومان اســت، اظهار کرد: برای 
جذب نیمی از آن از طریق نرخ ســود ۲۳ درصدی 
باید کمینه متناسب با رشد اقتصاد و بیشینه از طریق 
بزرگی بازار ســنجیده شــود که چه مقدار از این پول 
وارد بازار رسمی و چه مقدار وارد بازار غیررسمی شده 
که البته این مسأله در مالیات ستانی موثر است. اگر 
کمینه )حداقل ســود( افزایش پیدا کند و بیشــینه 
)حداکثر ســود( رشد نکند رکود اقتصادی به وجود 
می آید. در واقع در صورتی که بازار غیر رسمی ایجاد 

شود با رشد کمینه رشد بیشینه اتفاق نمی افتد.
او با تاکید بر اینکه رسیدگی به حساب و اسناد بانکی 
در مدیریت نقدینگی بانک ها موثر است، اظهار کرد: 
تمام کارهای که برای نظام بانکی در یک چارچوب 
تعریف شده و نقش راه رشد تولید غیر تورمی است 
باید در نقش بانک ها برجسته شود و سیاست گذاری 
بانک ها از مداخلات ارزی تا تامین مالی ارزی از طریق 
این سیاست ارتقا یابد. شاه ویسی با بیان اینکه برخی 
معتقدند بانک مرکزی نیازی نیســت در نرخ تولید 
نقش داشــته باشــد تصریح کرد: اما باید برای بازار 
سرمایه هم یک چارچوب تعریف شود و بانک مرکزی 
باید تسهیلات را به شرکت های بورسی بدهد تا بورس 
ارتقا پیدا کند نه اینکه تسهیلات را در بازارهای سلف 

بدهد که روی نظام بازار تاثیر می گذارد.
ایــن اقتصاددان بــا تاکید بر اینکه الان تولیدکننده 
ســرمایه در گردش ندارد اظهار کرد: زیرا بانک ها به 
دلیل اینکه به دنبال طرح های کوتاه مدت هستند، 
به تولیدکننده ها تسهیلات نمی دهد، به همین دلیل 
اصلاح ساختاری در بخش تسهیلات باید اتفاق بیفتد.

نقش بانک مرکزی در تعادل بازار سرمایه
او افزود: در چند وقت اخیر برخی نمادها صورت های 
مالی درســتی ارائه نمی کردند و بعد از بازار سرمایه 
اخراج می شدند در حالی که نباید به همین سادگی 
از آن گذشت، زیرا منافع سهامداران به خطر می افتد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه قیمت ارز 
اگر پایین بیاید قیمت تمام شده شرکت های کاهش 
پیدا می کند، گفت: اگر قیمت تمام شده بالا برود و 
نرخ کالا افزایش نیابد حاشــیه سود شرکت کاهش 
مــی یابد و بر عکــس با افزایش قیمت کالای نهایی 
کاهــش قدرت خریدار اتفاق می افتد و شــرکت ها 
مجبور می شوند نیروی انسانی خود را تعدیل کنند، 
به همین دلیل بانک مرکزی در سیاســت های خود 
اعلام کرده که نرخ ارز به گونه ای مدیریت شود که 
رفاه کاهش پیدا نکند و این تعادل در بازار ســرمایه 
هم منجر می شود که شرکت ها دارایی های خود را 
به صورت منطقی حفظ کنند، زیرا اگر خیلی بازدهی 
بالا بشود به همان میزان مشمول مالیات خواهند شد 
اما تعادل در بازار سرمایه مانع از بی ثباتی بازارهای 

موازی می شود.

یک کارشناس حوزه کار پیشنهاد کرد:

پرداخت فوق العاده حقوق به جای مزدمنطقه ای
یک کارشــناس حوزه کار پیشــنهاد کرد: به جای آنکه رویکرد اجرای 
مزد منطقه ای در پیش گرفته شــود، در مناطق محروم و بد آب و هوا یا 
شرایط سخت کار با اولویت به کارگیری نیروهای بومی، فوق العاده ویژه 
برای نیروهای کار درنظر گرفته شــود، بدون آنکه به حقوق و دســتمزد 

خدشه ای وارد شود.
حمید نجف، در ارزیابی تعیین مزد منطقه ای در کشــور اظهار کرد: مزد 
منطقه ای بر اســاس اســتانداردهای جهانی بیشتر از مزد حداقلی است و 
در یک منطقه دورافتاده یا محروم به طور معمول حقوق و دستمزد بالاتر 
است؛ بنابراین اگر قرار باشد مزد منطقه ای در کشور به اجرا درآید، باید 
توجه داشــت که به دلیل شــرایط خاص کار در برخی مناطق یا صنایع 

بیشتر از حداقل مزد درنظر گرفته می شود.
وی ادامه داد: کسانی که مزد منطقه ای را دنبال می کنند تصور می کنند 
که چون در برخی مناطق هزینه ها کمتر اســت باید مزد کمتری بدهند 

در حالی که این کار اسمش مزد منطقه ای نیست و مزد منطقه ای فراتر 
از مزد حداقلی است.

این کارشناس حوزه کار در عین حال پیشنهاد کرد: به جای تلاش برای 

منطقه ای کردن دستمزدها، در مناطق محروم و بد آب و هوا یا صنایعی 
که ســختی کار دارند، فوق العاده ویژه برای نیروهای کار در نظر گرفته 

شود، بدون آنکه به حقوق و دستمزد خدشه ای وارد شود.
نجف با تاکید بر اولویت بکارگیری نیروهای بومی در صنایع و کارخانه ها 
به جای استخدام نیرو از شهرهای دیگر، اظهار کرد: باید اولویت در جذب 
نیروی کار با کســانی باشــد که در مناطق محروم مانده اند و مهاجرت 
نکرده انــد نــه اینکه از تهران یا شــهرهای دیگر نیرو بگیریم. متاســفانه 
می بینیم که بومیان مناطق نادیده گرفته می شــوند و از شــهرهای دیگر 
نیروی کار جذب می شــود در حالی که این کار باعث گســترش بیکاری 
در این مناطق می شود و افراد به ناچار برای امرار معاش و کسب درآمد 
و به امید استخدام به شهرهای دیگر می روند و بازار کار به هم می ریزد.
وی در پایان گفت: منطقه ای شدن مزد زمانی قابل اجرا است که شرایط 

و زیرساخت های اجرای آن را در کشور داشته باشیم.

«  از آینده بازار مسکن گار گزارش  »روز

بهارگرانی مسکن در راه است
کارشــناس مسکن نظر به همه جوانب بازار 
مصالح ساختمانی و تورم پیش بینی کرد که 
در ۲ ماه باقی مانده از ســال جاری و فصل 
بهار سال ۱۴۰۲ ملک بین ۴۰ تا ۵۰ درصد 

گرانی را تجربه می کند.
احمــد رضا براتی کارشــناس و فعال بازار 
مســکن با توجه به شــرایط بازارهای دیگر 
کشور نکاتی را در حوزه ملک و مسکن بازگو 

کرد که مشروح آن را با هم می خوانیم:

 پیش بینی شما از بازار مسکن در آینده 
به چه صورت است و بازار اجاره بها و یا 
فروش مسکن چه مقدار رشد خواهد 

کرد ؟
در بازار اجاره نرخ تورم تعیین کننده است. 
زمانــی که پنجاه درصد تورم ایجاد شــده 
قاعدتاً همیشــه در بخــش اجاره ۱۰ تا ۱۵ 
درصد بالاتر از نرخ تورم اســت. در ســنوات 
گذشــته دولت اعلام می کرد که ۲۵ درصد 
اضافه شــود برای جلوگیری هم اعلام کرده 
بودند قرارداد ها باید تمدید شود در گذشته 
هم بنده اعلام کردم که نهایتا بر این اســت 
که مالک مســتاجر خود را جابجا می کند و 
این اتفاق افتاد و شاید می توان گفت که بین 
۸۰ تا ۱۰۰ درصد اجاره بها گران شد اما نرخ 

دولت ۲۵ درصد بود.
در بخــش فــروش با تورمــی که در بخش 
اقتصــادی دولت از جمله مســکن، خودرو، 
دلار، ســکه و بازارهایــی که مــردم در آنها 
سرمایه گذاری می کنند، بازاری مطمئن تر 
از مسکن نیست. از تابستان تا الان حدود ۴ 
ماه می گذرد قیمت مسکن ۳۰ درصد رشد 
داشــته و این رشد متعلق به زمانی است که 
جابجایی ها و خرید و فروش نبوده اســت. 
الان در بازار به واســطه تــورم دلار مصالح 
ســاختمانی گران می شــود همین تورم را 
مجددا مســکن هم تجربــه می کند یعنی 
احتمــال دارد در ۲ مــاه باقی مانده و فصل 
بهار سال ۱۴۰۲ ملک بین ۴۰ تا ۵۰ درصد 

گرانی را تجربه کند.
اگــر بخواهند جلــوی تورم را بگیرند باید از 
کارهای ریشه ای شروع کنند، سطحی نگری 
کردن به هیچ عنوان پاسخ گو نیست. دولت 
در ابتدای کار خود وعده ۴ میلیون مســکن 
را داد و به صورت خوشبینانه مردم هم باور 
کردند یک ســال و خرده ای از وعده دولت 
گذشته چیزی محقق نشده حتی از گفته ها 
می شود اعلام کرد که ۱۰ درصد محقق است 
حتی زمینش هم تعیین تکلیف نشده خود 
این موضوع نوعی تورم زا است. مردم به گفته 
دولــت اطمینان پیدا کرده بودند زمانی که 
دیدند خبری نیست قاعدتاً نرخ ها شکسته 

شد و به سوی گرانی رفت.

موضوع دیگر شــهرداری اســت که فروش 
تراکم متوقف شد. بنده بارها در حوزه گرانی 
این مســئله را عنوان کردم که یکی از علل 
گرانی شــهرداری ها هستند. گرانی مصالح، 
عدم فروش تراکم، ســاختن ساختمان های 
کوچــک و عدم ارتفاع حجم ســاختمانی 

موجب گرانی می شود.
ســوداگری ملــک هم موضوعــی فراتر از 
اینهاســت. سازنده اگر بین ۳۰ تا ۵۰ درصد 
سود داشــته باشد سرمایه گذاری می کند 
و بــه هیچ جا اعــم از اداره مالیات و نه هیچ 
شــخصی پاسخ گو نیست. می توان در کنار 
این به حجم پولی که به ملک ســرازیر می 
شــود هم اشــاره کرد. زمانی که دلار بالا می 
رود مردم پول ها را جمع کرده و وارد بخش 
مسکن می کنند هنگامی که خرید و فروش 
انجام می شود با هر قیمتی خریدار می خرد به 
این دلیل که ارزش سرمایه اش از بین نرود و 
ریزش نکند در بخش مسکن سرمایه گذاری 
می کند. این سرمایه گذاری موجب تورم ۳۰ 
تا ۵۰ درصدی ملک می شود قاعدتاً شخص 
مــی گوید که من ۲۰ درصد ســود از بانک 
می گرفتــم الان ۲۰ درصــد هم خودم باید 
ســود می کنم در اینصورت ملک ۴۰ درصد 

رشد می کند.
در بحث فروش بدتر از این موارد را هم داریم 
در دید بلند مدت اگر دولت به تعهدات خود 
عمل نکند، اگر موادی که زیر مجموعه دولت 
هســتند مانند میلگرد و ســیمان را نتوانند 
کنترل کنند موجب افزایش قیمت بیشتری 
می شود و کسی هم جلودارش نیست. چون 
چیزی نیست که مانند ماشین بشود از خارج 

وارد کرد. مختص به داخل کشور است.
اگر شــما در مناطق مرکزی تهران از چهار 
ماه پیش تا الان را ملاحظه کنید ۳۰ تا ۴۰ 
درصد رشــد قیمت داشته به واسطه اینکه 

هیــچ اتفاقــی هم نیفتاده فقط دلاری که از 
قیمت x بوده به قیمت y رسیده است.

حال که وزیر مربوطه عوض شــده و 
مهرداد بذرپاش تصــدی وزارت راه 
و شهرســازی را به دست گرفته چه 
کارهایی برای کنترل قیمت مســکن 

باید انجام بدهد؟
از لحــاظ دید جامعه بازار مســکن وزیر به 
تنهایــی نمی توانــد کاری انجام دهد چون 
مســکن در دســت بخش خصوصی است و 
ســاخت و ساز ها در بخش خصوصی انجام 

می شود.
اگر دولت می گوید دو میلیون واحد مسکونی 
می سازد نمی تواند این واحد ها را در سطح 
تهران و یا در سطح شهر بسازد. برای تامین 
زمین مجبور است در خارج از شهر ساخته 
شود اطراف تهران مانند شهر پرند، پردیس، 
هشــتگرد، رباط کریم و ورامین را داریم اما 
آن مناطق هم همین رشد را داشته و قاعدتاً 
مسکن های مهری که الان ساخته شده رشد 
پارســال به امســال چقدر بوده اگر واحدی 
پارسال ۵۰۰ تا ۷۰۰ میلیون معامله می شده 

الان دومیلیارد تومان جابجا می شود.
وزارت راه و شهرســازی باید کاری بکند که 
بخش خصوصی از دو مورد خود بگذرد.یکی 
طمع و دیگری سهل کردن کار. به هر حال 
هر چه ســازنده برای دریافت مجوز ساخت 
تلاش بکند به نســبت آن روی ارزش ملک 
اضافه می کند. قاعدتاً هر وزیری با شــرایط 
امروزی بخواهد وارد گود شــود، محکوم به 

شکست است.
در رابطه با طرح ملی نهضت مسکن بنا 
بر تصمیم هیئت دولت ۱۰ هزار میلیارد 
وام را بــه بانک مســکن جهت ارائه 
تسهیلات تحویل می دهند، تزریق این 

۱۰ هــزار میلیارد به بانک ها و ورود این 
مبلغ به چرخه نقدینگی کشور موجب 

تورم بیشتر در مسکن نمی شود؟
این کار اشــتباه اســت، شما نقدینگی را به 
ســمت جایی می برید کــه محل خوردن 
حجــم بــالای نقدینگی اســت. زمانی که 
دولت پیشنهادی می دهد شاید اجرا شود 
شــاید هم اجرا نشود اگر اجرا شود با دادن 
این پول قیمت ملک به اندازه همین مقدار 
گران می شود. یا بحث دادن ودیعه مسکن 
مســتأجران هیچ اتفاقی نیفتاد یک سری 
افراد با نوشــتن مبایعه نامه رفتن در سایت 
و ثبــت نــام وام گرفتند آیــا وام به بخش 
مســکن رفت یا جزو خرج روز مره شخص 
شــد؟ شخص ســکه، طلا و یا ماشین با آن 
پــول خرید. دولت نباید در کار بخش های 
خصوصی دخالت کند. اگر دولت می خواهد 
جلوی تورم مسکن را بگیرد تنها یک راه دارد 
آن هم این است که با بخش خصوصی کنار 
بیاید. دولت باید کنار بکشــد نرخ دستوری 
در بخش مســکن جوابگو نیســت باید راه 
های تسهیل ساخت مسکن را ارائه کنند.

بنابر گفته ها، آمار معاملات مســکن 
طی ماه هــای اخیر کاهش پیدا کرده 

این موضوع چقدر صحت دارد ؟
اگر می گویند حجم معاملات املاک پایین 
آمده درســت نیســت بلکه روش کار تغییر 
کرده است قاعدتاً یک سری موارد به صورت 
محرمانه انجام می شود به دوستان خودم که 
این آمار را می دهند باید اعلام کنم که قرار داد 
ها به صورت وکالتی شده است شخص سند 
نمی زند و قرارداد دســتی می نویسند و یک 
وکالت می گیرند هیچ جا هم ثبت نمی شود 
حجم معاملات با کد رهگیری پایین آمده اما 
در کل اگــر حجم وکالت های دفترخانه ها 

را مشاهده کنیم متوجه می شویم که حجم 
معاملات بالاتر از حد معمول است.

به این دلیل که دلالان مسکن یعنی کسانی 
که خرید و فروش انجام می دهد برای اینکه 
نامشان وارد لیست سیاه نشود با وکالت کار 
می کنند و هیچ جا ثبت نمی شود اگر کسی 
مــی گوید معاملات سیســتم کاهش یافته 
لطف کنند گزارش دو ماه گذشته معاملات 
نسبت به سه ماه پاییز و یا پایان سال گذشته 
ارائــه کنند که ببینیم یعنی تعداد معاملات 
و ارقام آنها را بگویند سه ماه پاییز امسال را 
هم با ۲۰ درصد اعلام کنند مشــکلی ندارد 
ببینیم تعداد معاملات زیاد شده و چه مقدار 

نقدینگی وارد این حوزه شده است.

در حال حاضر قیمت تمام شده ساخت 
یک مسکن در تهران چقدر است؟

قیمت ســاخت مسکن در مناطق متوسط 
تهران بنای غیر مفید یعنی پارکینگ تا بالا 
هــر متر مربع ۱۲ تا ۱۳ میلیون تومان تمام 
شده غیر مفید است ولی اگر مفید را محاسبه 

کنیم ۱۷ تا ۱۸ میلیون تومان می شود.

با توجه به اینکــه دولت برای جبران 
کمبود گاز در کشور گاز مصرفی صنایع 
را کاهــش داده که در پی آن ۵۰ درصد 
از تولیدات کارخانه های سیمان کاهش 
پیدا کرده از طرفی ســازندگان برای 
ساخت مسکن نیاز به سیمان دارند به 
نظر شما این موضوع چند درصد بر روی 

ساخت و ساز موثر است ؟
با دو دید می توان به کاهش تولید ســیمان 
نگاه کرد، کل سیمان در بخش ساخت و ساز 
مسکن صرف نمی شود در بخش های دیگر 
هم مورد اســتفاده قرار می گیرد اگر در این 
بخش کاهش تولید ســیمان مقطعی باشد 
مشــکلی ندارد اما اگر از ۱۵ تا ۲۰ روز فراتر 

برود قاعدتاً تأثیر بسزایی دارد
۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی ساختمان به 
ســیمان بستگی دارد اگر این قضیه بیش 
از ۱۵ روز ادامه داشــته باشــد به وضعیت 
سال ۹۸ دچار می شویم. در سال ۹۸ تولید 
ســیمان بود اما شرکت های تولید کننده 
با توجه به کاهش مصرف گاز کیسه ها را 
تــا قیمــت ۱۰۰ هزار تومان هم به فروش 
می رساندند ولی زمانی که سیمان پس از 
یــک ماه وارد قیمت عادی خود یعنی ۳۰ 
هزار تومان شــد قیمت ملک دیگر پایین 
نیامد اگر بیش از ۱۵ تا ۲۰ روز این موضوع 
ادامه دارد باشد و سازنده در مضیقه باشد 
مجبور میشــود از بازار ســیاه تهیه کند 
قاعدتاً هر چه بالاتر برود ســازنده هم در 

تورم ملک ایفای نقش می کند.

خبر ویژه

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی حذف یارانه نقدی را منوط به استقبال 
مردم دانست و گفت: اگر استقبال از حذف یارانه نقدی خوب باشد طرح 

استفاده از کارات یارانه جایگزین یارانه نقدی می شود.
 سید صولت مرتضوی درباره امکان حذف یارانه نقدی خانوارها گفت: 
این طرح در اســتان هرمزگان به صورت آزمایشــی در حال اجراست و 
حدود هزار فروشــگاه در این اســتان به سیستم کالابرگ الکترونیکی 

مجهز شده اند.
وی با بیان اینکه تعداد فراوانی فروشگاه و خواربار فروشی در هر استان 
برای اجرای این طرح تعریف شده است، افزود: در حال ارزیابی استقبال 

مردم از این طرح در کل کشور هستیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز امیدواری کرد که با استقبال خوب 

مردم این طرح اجرایی شود زیرا بستر کار فراهم شده است.
مرتضــوی در ادامــه با یادآوری اینکه پــس از موفقیت در اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک در استان هرمزگان، اجرای آن به پنج استان دیگر 
تسری می یابد، ابزار امیدواری کرد که بتوان تا پایان امسال این طرح 

را در کل کشور اجرایی کرد.
وزیر رفاه درباره افرادی که مشمول دریافت یارانه نشده اند و متقاضی 
آن هستند، اظهار داشت: این افراد می توانند از طریق مراجعه حضوری 

و یا ثبت در ســامانه، درخواســت خود را مطرح کنند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد.مرتضوی درباره اینکه آیا کارت یارانه تا سال آینده جایگزین 
یارانه نقدی می شود، گفت: این موضوع به میزان استقبال مردم بستگی 
دارد و کاملا اختیاری است؛ اگر استقبال خوب باشد این طرح جایگزین 
یارانه نقدی خواهد شــد.وزیر تعاون، کار  و رفاه اجتماعی درباره اینکه 
سرپرستان خانوار چگونه می توانند اعتبار خود را بررسی کنند، اعلام 
کرد: سرپرســتان خانوار با کد دســتوری*۷۸۸*۲۸# هم می توانند 
میزان اعتبار خود را مشاهد کنند و به هر مقداری که ضرورت دانستند 

خرید کنند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

حذف یارانه نقدی منوط به استقبال مردم است
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نفت و انرژی 4

 وقتی مردم مقصر مصرف بالای انرژی نیستند

تلف شدن ۳۰ درصدی گاز در شبکه

کوتاه از انرژی

بین الملل

کاهش سهم اوپک به نفع 
روسیه در بازار نفت هند

روســیه در ســال ۲۰۲۲ به سومین 
صادرکننده بزرگ نفت به هند تبدیل 
شــد و سهم اوپک از بازار این کشور 
را بــه پایین تریــن میزان در بیش از 
یک دهه گذشته رساند.پالایشگاه ها 
در هند که ســومین مصرف کننده 
و واردکننــده بزرگ نفت در جهان 
است، از زمان آغاز جنگ در اوکراین 
و امتناع شــرکتهای غربی از خرید 
نفت روســیه، نفت این کشــور را به 
قیمــت ارزان تر خریداری می کنند.

روسیه در سال ۲۰۲۱ با تامین حدود 
یــک درصد از کل واردات نفت هند، 
در رتبه هفدهم قرار داشــت اما در 
ســال ۲۰۲۲ سهمش از کل واردات 
این کشــور، به ۱۵ درصد رســید. 
آمار نشــان داد واردات نفت هند از 
روســیه طی ماه میلادی گذشته، به 
۱.۲۵ میلیون بشکه در روز رسید که 
معــادل حدود یک چهارم از مجموع 
واردات ۴.۹ میلیون بشکه در روز بود.

در دسامبر که پالایشگاههای هندی 
از تخفیف های بالاتری که در آستانه 
آغــاز تحریم اتحادیه اروپا در پنجم 
دســامبر عرضه شــده بود، استفاده 
کــرده و نفت بیشــتری از روســیه 
خریــداری کردند، واردات نفت هند 
از مسکو به بالاترین میزان در هفت 
ماه گذشــته رسید.بررسی رویترز از 
آمار واردات نفت هند از سال ۲۰۰۶ 
تاکنون، نشان می دهد سهم اعضای 
اوپک به خصــوص تولیدکنندگان 
خاورمیانــه و آفریقا از واردات نفت 
هند، از ۸۷ درصد در ســال ۲۰۰۸، 
به ۶۴.۵ درصد در سال ۲۰۲۲ رسید. 
با این حال، عراق و عربستان سعودی 
طی سال میلادی گذشته، همچنان 
دو صادرکننــده بزرگ نفت به هند 

ماندند.

رشد 30 دلاری قیمت و 
افزایش 7 درصدی تولید 
نفت ایران در سال 2022

سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
در نخســتین گزارش ماهانه خود در 
سال ۲۰۲۳ متوسط تولید نفت این 
سازمان در سال ۲۰۲۲ را ۲۸ میلیون 
و ۸۸۵ هزار بشکه در روز اعلام کرده 
اســت. تولید نفت اوپک در این سال 
نســبت به سال قبل از آن ۲ میلیون 
و ۵۴۲ هزار بشــکه در روز معادل ۹ 
درصد افزایش داشته است. اعضای 
اوپک در ســال ۲۰۲۱ افزون بر ۲۶ 
میلیون و ۳۴۳ هزار بشــکه در روز 
نفت تولید کرده بودند.این ســازمان 
متوســط تولید نفت ایران در ســال 
۲۰۲۲ را ۲ میلیون و ۵۵۴ هزار بشکه 
در روز اعلام کرده است. تولید روزانه 
نفت ایران در این ســال نســبت به 
ســال قبل از آن رشــد حدود هفت 
درصــدی برابر با ۱۶۲ هزار بشــکه 
داشــته اســت.بر این اساس، ایران 
پنجمیــن تولیدکننده بزرگ اوپک 
در سال ۲۰۲۲ بوده است. عربستان 
با ۱۰ میلیون و ۵۳۱ هزار بشــکه در 
روز بزرگ ترین تولیدکننده اوپک در 
این ســال بوده و عراق با تولید چهار 
میلیون و ۴۴۸ هزار بشــکه در روز 
دومین، امارات با تولید ســه میلیون 
و ۶۵ هزار بشــکه در روز ســومین و 
کویت با تولید ۲ میلیون و ۷۰۵ هزار 
بشکه در روز چهارمین تولیدکننده 
بــزرگ اوپک بوده اند.در آخرین ماه 
ســال میلادی گذشته تولید روزانه 
نفت ایران نســبت به ماه قبل از آن 
۹ هزار بشــکه افزایش داشته و به ۲ 
میلیون و ۵۷۴ هزار بشــکه در روز 
رسیده است.قیمت نفت ایران نیز در 
سال ۲۰۲۲ رشد ۴۳ درصدی داشته 
است. متوسط قیمت هر بشکه نفت 
سنگین ایران در سال ۲۰۲۲ با رشد 
۳۰.۱۲ دلاری نســبت به سال قبل 
از آن به ۹۹.۹۲ دلار رســیده است.

نفت ســنگین ایران ازنظر قیمت در 
رتبــه نهم اوپک قرار داشــته و نفت 
متوســط بصره عراق، مری ونزوئلا، 
موربــان امــارات و دجنوی کنگو با 
قیمت کمتری نســبت به نفت ایران 
در بــازار جهانــی به فروش رفته اند.

فاصلــه قیمتی نفت ســنگین ایران 
 بــا نفت برنت نیز تنهــا ۱.۱۸ دلار 

بوده است.

وزیر  نفت در  حاشیه  جلسه دولت : 

ترین میزان  دولت سیزدهم بالا
تولید گاز را داشته است

وزیر نفت گفت که بالاترین میزان تولید گاز 
از میادین مســتقل و مشــترک گازی را در 
همین ایام داشــتیم که در دولت ســیزدهم 
رکورد جدیدی است.جواد اوجی در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: 
در همین ایام یکی از دستاوردهای خوب در 
صنعت نفت و گاز کشور رقم خورد؛ بالاترین 
میــزان تولید گاز از میادین مســتقل گازی 
و مشــترک را داشــتیم. هم چنین فراورش 
گاز در ۲۱ پالایشــگاه را داشــتیم که رکورد 
بی نظیری بود.  همچنین  بحث انتقال گاز از 
جنوب کشور به مناطق مرکز و شمال کشور 
را داشتیم، بنابراین در بحث تولید و فراورش و 
انتقال در دولت سیزدهم رکوردهای جدیدی 
ثبت شد که از همکاران مان در حوزه نفت و 

گاز تشکر می کنم.

گزارش ها نشان دادند؛

کاهش 9 درصدی ورودی آب 
به سدهای کشور

میــزان ورودی آب به ســدهای کشــور از 
ابتــدای ســال آبی تاکنون شــش میلیارد 
و شــش میلیون مترمکعب ثبت شــده که 
نســبت به سال گذشــته که عددی معادل 
۶۰ میلیارد و ۶۳ میلیون مترمکعب بوده، ۹ 
درصد منفی اســت. باوجود بارش های اخیر 
شــاهد کاهش ورودی آب به سدهای کشور 
هســتیم ضمــن این که میــزان خروجی از 
مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی تا 
۲۴ دی ماه تاکنون پنج درصد منفی بوده به 
گونه ای که در سال جاری شش میلیارد و یک 
میلیون مترمکعب خروجی از سدهای کشور 
اتفاق افتاده که این عدد در ســال گذشــته 
شــش میلیارد و ۳۳ میلیون مترمکعب بوده 
اســت.در حال حاضر میزان پرشدگی حجم 
آب موجود مخازن سدهای کشور ۳۹ درصد 
اســت که نســبت به سال گذشته که عددی 
معــادل ۱۹ میلیارد و ۶۰ میلیون مترمکعب 
بوده دو درصد منفی اســت.وضعیت برخی 
از ســدهای مهم )شــرب و کشاورزی( تا ۲۴ 
دی ماه بیانگر این اســت که در هفت ســد 
میزان پرشــدگی سدها نسبت به سال قبل 
بیش از ۵۰ درصد منفی است. در واقع در سد 
شمیل و میان استان هرمزگان با ۵۴ درصد، 
در سد تهم استان زنجان ۵۵ درصد، در سد 
شــهر بیجار استان گیلان ۵۱ درصد، در سد 
ساوه استان مرکزی ۵۷ درصد، در سد شهید 
رجایی اســتان مازندران ۵۵ درصد و در چاه 
نیمه های اســتان سیســتان و بلوچستان با 
۵۵ درصد اختلاف پرشــدگی مخازن سدها 
نســبت به ســال قبل مواجه هستیم.در این 
بین سد رودبال داراب استان فارس بیشترین 
اختلاف را در حجم پرشدگی نسبت به سال 
قبل دارد به گونه ای که در حال حاضر حجم 
مخزن این سد نسبت به سال قبل ۷۸ درصد 

کاهش داشته است.

کنون؛ از ابتدای سال تا

 3.5 میلیون مترمکعب پساب 
به شهرداری تهران تحویل شد

مدیــر امــور نظــارت بــر بهره بــرداری 
تصفیه خانه هــای فاضلاب محلی شــرکت 
فاضلاب تهران گفت: بیش از ســه میلیون و 
۵۰۰ هزار مترمکعب پساب تصفیه خانه های 
شــهرک قدس و شــهید محلاتی از ابتدای 
ســال تاکنــون به شــهرداری مناطق یک، 
۲ و ســازمان بوســتان ها و فضای سبز شهر 
تهران تحویل شده است.  اتابک صفرخان لو  
افــزود: یــک میلیون و ۸۰۰ هزار مترمکعب 
پســاب تصفیه خانــه شــهرک قــدس به 
شــهرداری منطقه ۲ تهران با هدف آبیاری 
فضای ســبز نواحــی ۲ و چهار و برج میلاد 
و نزدیک به یک میلیون مترمکعب پســاب 
به ســازمان بوســتان ها و فضای سبز برای 
آبیــاری پارک پردیســان )از طریق پمپاژ( 
واگذار شــده اســت.وی ادامه داد: همچنین 
۷۵۰ هزار مترمکعب از پســاب تولیدی در 
تصفیه خانه شــهرک شــهید محلاتی برای 
آبیــاری فضای ســبز شــهرک محلاتی و 
کمربند ســبز )جنگل کاری کوهپایه شمال 
تهران( به شهرداری منطقه یک واگذار شده 
اســت.صفرخان لو با بیان اینکه این میزان از 
پساب واگذار شده حدود ۲۵ درصد از ظرفیت 
تولید را شــامل می شود، خاطرنشان کرد: با 
تکمیل خطوط انتقال و ایســتگاه های پمپاژ 
توســط مناطق پنج و ۶ شــهرداری تهران، 
میزان پســاب قابل واگذاری در ســال آینده 
تــا پنج میلیون مترمکعــب افزایش خواهد 
داشــت.اکنون شرکت فاضلاب تهران امکان 
تخصیص پســاب تصفیه خانه های محلی از 
جملــه تصفیه خانه های شــهرک محلاتی، 
صاحبقرانیــه، قیطریــه، زرگنده، اکباتان و 
شــهرک غرب برای متقاضیان اســتفاده از 
پساب در محدوده های قابل واگذاری را دارد.

کســری انرژی زیان ســنگینی به مشاغل ایران 
وارد کرده اســت. کارشناسان می گویند کسری 
انرژی در ایران در وضعیت هشــدار قرار گرفته 
و چنان که برای آن چاره ای اندیشــیده نشــود، 
می تواند ســرآغاز بحران انرژی در کشــور باشد. 
هرچند که مسئولین دولتی سعی دارند که مردم 
را مقصر شرایط پیش آمده معرفی کرده و مصرف 
بــالای انــرژی در ایران را مــورد نقد قرار دهند 
امــا علیرضا کلاهی عضــو اتاق بازرگانی ایران و 
تهــران می گوید که شــرایط امروز حاصل نبود 
سیاستگذاری های اشتباه و نبود فرماندهی واحد 
در حوزه انرژی اســت. او که مخالف گازرســانی 
و برق رســانی توامان به تمام روســتاهای کشور 
اســت، گفت: وقتی شبکه توزیع انرژی گسترده 
می شود، خواه یا ناخواهاه تلفات آن هم بالا می 
رود. به عنوان مثال تلفات شبکه برق ما هم اکنون 
حدود ۴ برابر کشورهایی همچون فرانسه و کره 
اســت. تلفات شبکه گاز بنابر برخی روایت ها به 
۳۰ درصد رسیده است. متن کامل گفتگوی بازار 
با علیرضا کلاهی عضو اتاق بازرگانی وکارشناس 

انرژی را در ادامه می خوانید:

برآوردی صورت گرفته که قطعی های گاز و برق 
در زمســتان امســال چه اندازه به صنایع بزرگ 

خسارت وارد کرده است؟
هنــوز برآورد دقیقــی در اینباره صورت نگرفته 
اســت. اما بدون شــک میزان خسارت امسال در 
مقایسه با پارسال خیلی بیشتر خواهد بود چرا که 
تمامی واحدهای تولید با قطعی های گاز و برق 
مواجه هســتند. جالب است که بدانید بر اساس 
بررســی های انجام شده در اتاق بازرگانی ایران، 
تابستان ۱۴۰۰ بخش صنایع هفت میلیارد دلار 
از قطعی های نامنظم و مکرر برق متضرر شــده 
است. این تنها خسارت قطعی برق در نیمه اول 
ســال گذشته است. اما حالا شرایط خیلی بدتر 
است چرا که از مدت ها پیش گاز صنایع به صورت 

محدود تامین می شده تا کاملا قطع شده است. به 
عنوان مثال طبق گفته های انجمن فولاد تنها ۱۵ 
میلیون مترمکعب از نیاز ۴۰ میلیون مترمکعبی 

گاز فولادی ها تامین شده است.

بر اساس پیش بینی های صورت گرفته بحران 
انــرژی در ســال هــای آینــده تشــدید خواهــد 
شــد. بــرای حــل ایــن مســاله چــه برنامــه ریزی 
بایــد صــورت گیــرد؟ آیا با توجــه به قیمت های 
یارانــه ای انــرژی نمــی تــوان برنامــه ریزی برای 

مدیریت مصرف در کشور انجام داد؟
نرخ، در مقدار مصرف انرژی خیلی موثر اســت. 
اما اعتقاد ما این است که با همین نرخ انرژی می 
توان به گونه ای تصمیم گرفت که مقدار مصرف 
را در کشــور مدیریت کرد. اما متاسفانه به دلیل 
سیاســت گذاری های اشتباه و نبود فرماندهی 
واحــد در حوزه انرژی بــا چالش های متعددی 
در ایــن حــوزه مواجه هســتیم و این چالش ها 
در ســال های آینده بیشــتر هم خواهد شد. چه 
دلیلی داشت که به هر روستای دور افتاده ای در 
کشور هم برق برسانیم و هم گاز. تلفات این شبکه 

گســترده خواه یا ناخواه افزایش می یابد. تلفات 
شبکه برق ما هم اکنون حدود ۴ برابر کشورهایی 
همچون فرانســه و کره اســت. تلفات شبکه گاز 
بنابر برخی روایت ها به ۳۰ درصد رسیده است. 
در واقع با این کار هم باعث افزایش تلفات شده 
ایم و هم آلودگی هوا را افزایش داده ایم.در مقابل 
طرح هایی را که می توانست منجر به کاهش هدر 
رفت انرژی در کشــور شــود را فراموش کردیم و 
آنها را نادیده گرفتیم. به عنوان مثال حدود ۲۰ 
ســال پیش بود ســازمان بهینه سازی با شرکت 
پلار قرارداد بست و قرار شد این شرکت بخاری 
های بدون دودکش را با ۹۸ درصد بازدهی وارد 
کشــور کند. قرار بود که در تمامی روســتاهای 
کشــور این بخاری توزیع شــود. سازمان بهینه 
ســازی ماموریت داشــت که این کار انجام دهد.

توســعه انرژی های تجدید پذیر از دیگر اقدمات 
مغفول مانده در طول ســال های گذشته است. 
جالب اســت که بدانید در کشــورهایی همچون 
ترکیه و یونان و خیلی از کشــورهای اروپایی در 
ســقف خانه ها آبگرمکن های خورشیدی وجود 
دارد. این از دیگر کارهایی بود که سازمان بهینه 

ســازی ماموریت داشت که در روستاهای کشور 
اجرایی کند ظرفیت های ماده ۱۲ یک ظرفیت 

برد برد دارد
    

آمــده مقصــر  مــردم چقــدر در شــرایط پیــش 
هستند؟

ما مشــکل مصرف در کشور داریم که این مساله 
از نرخ انرژی نشــات می گیرد. اما آیا مقصر این 
مصــرف بالا مردم هســتند؟ در این مصرف بالا 
نقش دولت در اســتاندارد ســازی ساختمان ها 
چه بوده اســت؟ نقش دولت در تولید و واردات 
کالاهــای بی کیفیت و با راندمان پایین چه بوده 
است؟ چرا سالهاست که دولت کاری برای مساله 
فلرهای گازی که ۴۰ سال است می سوزد، نمی 
کند؟ جالب است که بدانید بالاترین نسبت تولید 
فلرهای گازی نسبت به حجم تولید نفت در دنیا 
را داریم. یک پنجم عربستان نفت تولید می کنیم 
اما چندین برابر این کشور فلر گازی داریم. با این 
وجود هر بار کسی برای جمع آوری فلرهای گازی 
مراجعه کرده، نرخی از سوی دولت برای سرمایه 
گذاری در این حوزه پیشنهاد شده که برای هیچ 
بخش خصوصی پرداخت آن توجیه نداشته است.

بــا توجــه بــه یارانــه ای بــودن اقتصاد انــرژی آیا 
بخــش خصوصــی حاضــر بــه ورود به این حوزه 

است؟
بــا نرخ انرژی فعلی ســرمایه گــذاری در زمینه 
تولیــد محصولات بــا کیفیت کم مصرف، تغییر 
موتور ســاختمان ها استانداردسازی ساختمان، 
استفاده از پنجره های دو یا ۳ جداره در ساختمان 
ها توجیه آور نیســت. اما اگر به هزینه و فرصت 
این ســرمایه گذاری ها نــگاه کنیم متوجه می 
شــویم که دولت باید به این مساله ورود کند که 
ایــن ظرفیت در ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید 
دیده شده است. ولی متاسفانه این آیین نامه به 

گونه ای نوشته شده که اجرایی نشود.

عضو ســندیکای صنعت برق گفت: طی مذاکراتی که با مدیرعامل 
شرکت توانیر و همچنین رییس سازمان بورس و اوراق بهادار صورت  
گرفته، موافقت های اولیه با ایجاد بازار منطقه ای برق اعلام شــده 

و قرار است که به زودی اقدامات مربوط به این مهم آغاز شود. 
علیرضــا شــیرانی ، بــا بیان اینکه مــدل کار این بازار قطعا با بازار و 
بورس برق متفاوت است و قیمت ها را به صورت دلاری عرضه خواهد 
کرد افزود: همچنین مشخص خواهد شد شرکت هایی که در بورس 
حضور دارند با توجه به عملکرد خود، برای عرضه چه میزان از برق 
تولیدی خود در بازار منطقه ای مجوز خواهند داشت. در این میان 
توانیر و وزارت نیرو هم از محل ترانزیت برق، منابع مالی جدیدی 

خواهند داشــت. این راهبرد می تواند به یک ابزار انگیزشــی برای 
افزایش راندمان تولید و ارتقای عملکرد نیروگاه ها تبدیل شده و در 
نهایت به شکل چشمگیری سهم ایران را در تامین برق کشورهای 
همسایه افزایش دهد و از این مسیر ضمن تامین منافع ملی، امنیت 

کشور را نیز تضمین کند.
وی با اشاره به نقش رگولاتوری در بهبود شرایط حکمرانی صنعت 
بــرق، گفــت: راه اندازی نهاد رگولاتوری برای صنعت برق یک الزام 
اســت و بــدون چنین نهادی حداقــل صنعت تولید برق هیچ وقت 
به سامان نمی رسد. طبیعتا کاهش اختیارات برخی از دستگاه ها، 
راه اندازی نهاد مســتقل تنظیم گر بخش برق را با مشــکل مواجه 

خواهد کرد، اما باید پذیرفت که برای حفظ ظرفیت های این صنعت 
چاره ای به جز تاسیس رگولاتوری نداریم. اگرچه قطعا وزارت نیرو 
و شــرکت توانیر نگرانی هایی از بابت حدود اختیارات رگولاتوری 
خواهند داشت، اما الزامات تاسیس این نهاد را باید از بعد ملی بررسی 
کــرد. ادامــه این روند قطعا مباحث و مشــکلات فعلی را بی نتیجه 
خواهد گذاشــت. البته ما در کنار نهاد رگولاتوری به شــرکت هایی 
بیمه ای که بخشی از ریسک های فضای کسب وکار را پوشش دهد، 
نیاز داریم. وجود این دو نهاد در کنار هم  می تواند به ســرمایه گذار 
اطمینان دهد که ســرمایه خود را به یک صنعت با فضای مســاعد 

کم ریسک وارد کرده است. 

عضو سندیکای صنعت برق :

به زودی بازار منطقه ای برق ایجاد می شود

خبر  ویژه

رئیس انجمن صنفی سی ان جی خبر داد؛ 

زیان روزانه 7 میلیون دلاری به دلیلی 
تعطیلی جایگاه های سی ان جی

رئیس انجمن صنفی سی ان جی گفت: در حال 
حاضر فعالیت تعدادی از جایگاه های سی ان جی 
متوقف شــده که این موضوع خســارت بسیار 
زیادی را به جایگاه ها و اقتصاد کشــور تحمیل 
کرده است.محســن جوهری با بیان اینکه در 
روزهــای اخیر حدود ۳۰ درصد از جایگاه های 
سی ان جی به دلیل افت فشار ومدیریت مصرف 
گاز فعالیــت خود را تعطیــل کرده اند، اظهار 
کــرد: با توجه به افزایش مصرف روزانه حدود 
۷میلیــون لیتــر بنزین در روزهای اخیر، زیان 
ناشــی از تعطیلی جایگاه ها به اقتصاد کشــور 
روزانه حدود ۷ میلیون دلار برآورد می شود که 
این موضوع نشان دهنده اهمیت سوخت سی 
ان جی در سبد سوخت کشور است.وی خاطر 
نشــان کرد: باتوجه به اینکه تعطیلی جایگاه ها 
به دلیل شرایط حاکم در کشور و جبران کمبود 
گاز بــوده، تقاضا داریم وزارت نفت خســارت 
تعطیلــی جایگاه ها را پرداخت کند.وی افزود: 
از وزارت نفت انتظار داریم مشابه اقدام مناسبی 
کــه در پرداخت قبوض گاز و برق شــهرهای 
شمال شرقی کشور انجام شد، خسارات وارده به 
جایگاه های سی ان جی کشور نیز که در روزهای 

اخیر تعطیل شده اند را پرداخت کند.جوهری 
بــا تاکیــد بر اینکه در این مــدت جایگاه های 
ســی ان جی متحمل خســارت زیادی شدند، 
گفت: باتوجه به اینکه جایگاه های ســی ان جی 
با مشکلات زیادی درگیر هستند، تعطیلی این 
جایگاه ها موجب افزایش زیان انباشته آنها شده 
اســت.وی با اشاره به میزان خسارت جایگاه ها 
گفت: میزان خسارت جایگاه ها بسته به میزان 
تعطیلی آنها متفاوت است. در این بین فعالیت 
جایگاه های چند اســتان کشور چندین روز به 
صــورت کامل متوقف شــده که این جایگاه ها 
خســارت بیشــتری را متحمل شده اند. البته 
تعطیلی جایگاه ها در ســایر استان ها مقطعی 
بوده اســت و با توجه ســهم حدود ۲ درصدی 
جایگاههای ســی ان جی از گاز مصرفی روزانه 
کشــور انتظار داریم وزارت نفت تدابیر لازم را 
اتخــاذ کند.وی با بیــان اینکه با تعطیلی یک 
جایگاه ســی ان جی خســارت زیادی تحمیل 
می شود، گفت: جایگاه های سی ان جی همانند 
یک پالایشــگاه کوچک هستند که راه اندازی 
مجــدد آن ها بعد از مدتی تعطیلی هزینه های 

اضافه بر سازمانی را تحمیل می کند. 

مدیرعامل  شرکت پتروشیمی:

گاز تولید را   تامین 
کرد با چالش مواجه 

مدیرعامل پتروشــیمی مســجد سلیمان در 
پاسخ به سوالی  درباره طرحهای توسعه ای به 
طرح پتروپالایش در کنار این پتروشیمی اشاره 
کــرد و ادامــه داد: پنج محصول جدید در این 
پتروپالایشگاه تولید خواهد شد، اما در زنجیره 
اوره تولید محصول جدیدی تعریف نشده و در 
تلاشیم تا ظرفیت تولید اوره را افزایش دهیم. 
مهدی محمدی با اشاره به استقرار پتروشمیی 
مســجد سلیمان در منطقه محروم و مزایایی 
که برای منطقه خواهد داشــت، اظهار داشت: 
کرونا باعث شــد بهر هبــرداری از مجتمع با 
تعویق مواجه باشــد در نتیجه درآمدزایی ما 
نیز با تاخیر مواجه شد که منجر به این شد که  
بازپرداخت فاینانس شرکت چینی سایناشور 
نیز با دیرکرد همراه باشــد.وی افزود: ما بایت 
پرداخت بدهی فاینانســور چینی و سررسید 
اقســاط مجبور به اخــذ وام از بانک صنعت و 
معدن شدیم که امروز به جای بازپرداخت ۶ماه 
یک بار به شرکت چینی باید یک قسط سنگین 
بــه بانک صنعــت و معدن بدهیم.مدیر عامل 
شــرکت پتروشیمی با بیان اینکه پتروشیمی 
مسجد سلیمان یکی از بزرگترین شرکتها در 

منطقه مســجد ســلیمان است، گفت: عمده 
نگاه منطقه به این مجتمع پتروشــیمی است.
بنابرایــن تولید پایدار و به موقع برایر منطقه 
و کشــور حیاتی است.وی از جمله مشکلات 
شــرکت را بدهی و تعهدات به شــرکت ملی 
گاز عنــوان کــرد و افزود: منابع این شــرکت 
از مصارف و تعهداتش کمتر اســت، به طوری 
کــه قادر به پاســخگویی به تمــام تعهدات 
نیســتیم و این دغدغه عــلاوه بر بدهی ها به 
فاینانســور چینی است.محمدی اشتغالزایی 
در این پتروشــیمی را هزار و ۲۰۰ نفر عنوان 
کرد و گفت: مشــکل ما در بخش تولید جوان 
بودن نیروها و نبود نیروی متخصص اســت. 
همچنین مشکل تامین قطعات، ایمنی و آتش 
نشانی و تبادل تجربه بین نیروهای متخصص 
در مناطقی مانند عســلویه یا ماهشــهر آسان 
تر اســت و از آنجایی که پتروشــیمی مسجد 
سلیمان در منطقه ای دورتر از سایر واحدهای 
پتروشیمی قرار دارد،  هزینه های بیشتری نیز 
متحمل می شود. پتروشیمی مسجد سلیمان  
ظرفیت تولید ســالیانه یک میلیون و ۷۰ تن 

اوره را دارد.
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55استانها
مدیرکل آموزش  و پرورش ایلام :

افتتاح بزرگترین زمین چمن 
مصنوعی مدارس ایلام تا پایان سال

ایــلام / گــروه اســتانها : مدیــرکل آموزش و 
پرورش اســتان ایلام گفــت: بزرگترین زمین 
چمن مصنوعی مدارس اســتان به مساحت ۷ 
هزار متر مربع تا پایان ســال جاری افتتاح و به 

بهره برداری می رسد.
علی درویشــی با بیــان اینکه زمین هم اکنون 
آماده نصب چمن مصنوعی است، اظهار داشت: 
بــرای اجــرای این پروژه مبلغ ۴ میلیارد تومان 
هزینه شــده و تکمیل آن نیازمند یک میلیارد 

تومان اعتبار است.
وی افــزود: یکــی از فعالیت هــای مهم وزارت 
آموزش و پرورش احداث فضاهای ورزشی است 
که در این راستا مجوز راه اندازی ۳۷ زمین چمن 
مصنوعی در استان صادر و از این تعداد تاکنون 
۱۱ مورد آن افتتاح و به بهره برداری رســیده 
اســت.مدیرکل آمــوزش و پرورش ایلام گفت: 
احــداث زمین چمــن مصنوعی از محل کمک 
هــای خیریــن و جذب اعتبار از وزارت آموزش 
و پرورش انجام می شود.درویشــی یادآور شد: 
هــم اکنــون احداث دو اســتخر دانش آموزی 
در شــهر ایلام و مهران به ترتیب با پیشــرفت 
۷۰ و ۶۰ درصد در حال تکمیل شــدن اســت.

درویشی عنوان کرد: همچنین بازسازی باشگاه 
فرهنگیان با اعتبار اولیه ۵۰۰ میلیون تومان در 
دســت اقدام است. افتتاح داروخانه فرهنگیان 
واقع در شهر ایلام نیر در حال انجام است.گفتنی 
اســت؛ در حال حاضر حدود ۱۰۰ هزار نفر در 
بیش از یک هزار و ۲۵۰ فضای آموزشی استان 

ایلام مشغول به تحصیل هستند.

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام :

 استقرار سامانه الکترونیکی 
 ثبت و صدور مجوز پروانه کار 

در پالایشگاه گاز ایلام
ایلام / گروه استانها : مدیرعامل شرکت پالایش 
گاز ایلام گفت: سامانه ثبت و صدور مجوز پروانه 
کار الکترونیکی در پالایشگاه گاز ایلام در بستر 
سامانه نگهداری و تعمیرات این شرکت استقرار 
یافت. روح اله نوریان اظهار داشت: استقرار این 
سیستم به منظور بالا بردن میزان دقت در ثبت 
و صدور، تســریع در انجام کارهای تعمیراتی، 
جلوگیــری از اتلاف وقت و هزینه های جانبی، 
جلوگیــری از مخدوش شــدن پرمیت، صرفه 
جویــی در مصرف کاغذ و تســریع در گزارش 
گیــری بر خط آمار پرمیت و حوادث احتمالی 
اجرا شــده اســت.وی افزود: این واحد صنعتی 
بعنوان اولین شــرکت در بین پالایشــگاه های 
گازی کشــور بوده که نسبت به استقرار سامانه 
الکترونیکی ثبت و صدور مجموعه مقررات  ب  
پروانــه فعالیت اقدام نموده اســت.مدیرعامل 
شــرکت پالایش گاز ایلام خاطرنشان کرد: این 
سامانه قابلیت ثبت و صدور پروانه فعالیت اصلی، 
مجوز کار روز مره و ســایر پروانه های الحاقی 
را دارا می باشــد. نوریان تصریح کرد: با توجه 
به شــروع فرآیند الکترونیکی نمودن مجوز کار 
بــا تلاش و همکاری واحد های ایمنی و برنامه 
ریزی تعمیرات در بســتر IPCMMS از ابتدای 
ســال جاری تاکنون، برای استقرار این سامانه 
اولین دوره آموزشی نرم افزار توسط تیم برنامه 
نویس و همکاران واحد برنامه ریزی تعمیرات،  
HSE و آمــوزش برای کلیه پرســنل مرتبط با 

فعالیت های تعمیراتی برگزار شده است.
مدیرعامــل شــرکت پالایــش گاز ایلام ادامه 
داد: نحــوه ایجاد درخواســت و فرآیند تکمیل 
پرمیت به همراه الحاقیه ها و فرم های مربوطه 
بر اســاس دســتورالعمل  مجموعــه مقررات 
HSE-صــدور پروانه های انجام کار به شــماره
IN-S-۱۱۳)۲(-۹۴   در این دوره به داوطلبان 

آموزش داده شده است.

 9001:2015 ISO اخذ گواهینامه
تحت لیسانس کنکورد کانادا 
توسط شرکت آب منطقه ای 

چهارمحال و بختیاری 
چهارمحــال و بختیــاری/ گروه اســتانها :  در 
راســتای اجرای مطلوب تــر فرآیندها و بهبود 
عملکرد ســازمانی و هر چه بهتر اجرایی شدن 
اهداف باشــگاه بهینــه کاوی، ممیزی صدور 
گواهینامه سیســتم مدیریــت کیفیت در این 
شــرکت برگزار و موفــق به دریافت گواهینامه 
سیســتم مدیریت کیفیت بــر مبنای الزامات 
ISO ۹۰۰۱:۲۰۱۵ تحــت لیســانس کنکورد 
کانــادا گردیــد.در همین راســتا مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای ضمن ابراز خرســندی 
از کسب این گواهینامه گفت: استاندارد سازی 
فرآیندها و فعالیت ها، بهبود کیفیت در جهت 
خدمات رسانی مطلوب به متقاضیان و در نتیجه 
ارتقای ســطح رضایتمنــدی ارباب رجوع را از 
مهمترین اهداف استقرار این سیستم برشمرد. 
فــردوس کریمی در ادامه اظهار امیدواری کرد 
: با رعایت اســتانداردهای این سیســتم شاهد 
تحولات عظیم در حوزه خدمات رسانی مؤثرتر 
به متقاضیان و بهره برداران در شرکت باشیم.

کوتاه از استان ها

مدیرکل کتابخانه های عمومی ایلام خبر داد؛

برگزاری نشست هم اندیشی 
بانوان نویسنده و فعال فرهنگی 

ایلام  / گروه اســتانها : مدیرکل کتابخانه های 
عمومی ایلام گفت: نشست هم اندیشی جمعی 
از بانوان نویســنده و فعال فرهنگی اســتان با 
هدف بررسی فرصتها و چالش های پیش روی 
در حــوزه فعالیت های فرهنگی بانوان، برگزار 
شد.ســمیه حیدری در این آیین اظهار داشت: 
در این جلسه فرصت ها و چالش های پیش روی 
در حوزه فعالیت های فرهنگی و هنری بانوان در 
سطح استان و راهکارهای برون رفت از مشکلات 
و موانع موجود جهت ایجاد هم افزایی بیشــتر، 
مورد بررسی قرار گرفت.وی افزود: همچنین در 
این نشســت استفاده از ظرفیتهای جامعه زنان 
اســتان برای تولید محتوی در زمینه ی زنان و 
خانواده، بهره گیری از ابزارهای فضای مجازی 
بــه عنوان یکی از ابزارهــای موثر در امر جهاد 
تبییــن، تاکید بــر نقش کتابخانه های عمومی  
بــه عنوان  پایگاه مناســب فرهنگی اجتماعی 
در رونــد توســعه فرهنگی جامعه، تلاش برای 
تبیین جایگاه زنان و نظام خانواده در دین مبین 
اســلام، حمایت موثر از بانوان نویسنده و مولف 
استان، راهکارهای توزیع و نشر تولیدات فکری، 
فرهنگــی و هنری بانــوان و انتقال یافته های 
علمی آنها به جامعه، مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت.در ادامه شاهدخت حیدری، زهرا فتحی 
و بتول میرزایی سه تن از نویسندگان و مولفان 
استان ایلام که در سالیان اخیر آثاری را به طور 
تناوب تولید و روانه بازار نشــر اســتان و کشور 
نموده اند، در اظهارنظرهایی مهمترین مسائل 
و مشــکلات پیش روی فعالیت خود را بیان و 
راهکارهایی جهت برون رفت از وضعیت موجود 
را ارائه دادند.همچنین زینب عباســی، مسئول 
کتابخانه پیامبر اعظم)ص( شهرســتان ایلام و 
رقیه شفیعی، مسئول بخش نابینایان کتابخانه 
مرکزی ایلام به بیان مشــکلات کتابخانه های 
عمومی و توســعه فرهنگ کتاب و کتابخوانی 

در سطح استان پرداختند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در آیین 
تمدید همکاری با شهرداری قشم:

شهرداری شهر قشم فعال ترین 
شهرداری جزیره است 

قشــم / گروه استانها : مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشــم تفاهم نامه همکاری با شهرداری قشم 
را الگویی موفق از تعامل دوجانبه دانست.افشــار 
فتح الهی با اشاره به گذشت نزدیک به یک سال 
از امضای تفاهم نامه فی مابین و عملکرد شایسته 
شــهرداری شــهر قشــم اظهار داشت: خدمات 
شایسته ای که در بافت قدیم و بخشی دیگری از 
سطح شهر قشم به انجام رسیده، مؤید ثمربخشی 
تعامل و اعتماد بین ســازمان منطقه آزاد قشم و 
شــهرداری است که پیش ازاین با تنگ نظری ها، 
محدود شــده بود و آســیب آن به طور مستقیم 
متوجه مردم می شد.وی تفاهم نامه انجام شده را 
نمونه موفقی از اقدام مشترک بین دو دستگاه که 
قابلیت توســعه دارد، خواند و ادامه داد: عملکرد 
رو به توســعه شهرداری قشــم با رشد درآمدی 
و خدمــات بهینــه ای که برای مــردم به ارمغان 
آورده، بایــد الگویی برای ســایر شــهرها تلقی 
شــود.فتح الهی از شهرداری شهر قشم به عنوان 
فعال ترین شــهرداری جزیره یــاد و تأکید کرد: 
فضــای کار بــرای مردم برای کســی که به نیت 
خدمت وارد عرصه شــده باشــد، همیشه وجود 
دارد و لازمه آن همکاری و تعامل برای مدیریت 
کارهای عقب مانده در دولت های پیشــین است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم همچنین در 
این جلسه خواستار همراهی شهرداری قشم برای 
ارایه خدمات شایســته تر به گردشگران نوروزی 
شــد و گفت: زیباســازی سیما و منظر شهری و 
خدمــات زیربنایــی و عمرانی موضوعی اســت 
که تا پیش از ۲۰ اســفندماه باید نهایی شــده و 
قشــم برای استقبال از گردشگران نوروزی آماده 
باشد.در این جلسه همچنین حبیب بازماندگان 
قشمی، رییس شورای اسلامی شهر قشم و میرداد 
میردادی، شهردار قشم به بیان بخشی از عملکرد 
یک ساله این دو نهاد پرداختند.ساماندهی محله 
امام حســن)ع(، مســکن مهر و شــهرک گلزار 
روستای طولا، تأمین خطوط حمل ونقل ناوگان 
عمومی، مســکن جوانان شــهر قشم، نوسازی و 
ســاخت مدارس، بازار ماهی فروشــان و تجهیز 
آتش نشــانی های ســطح جزیــره از موضوعات 
دیگری بود که در آیین مذکور مورد بحث و گفتگو 
قرار گرفت.یادآور می شود، تفاهم نامه همکاری در 
حوزه مرتبط با وظایف شهری در محدوده بافت 
قدیم شهر قشم به منظور جلوگیری از دوگانگی 
در انجــام وظایــف و ارایه خدمــات مطلوب به 
شهروندان، بین سازمان منطقه آزاد قشم و شورای 
اسلامی و شهرداری شهر قشم در آذرماه ۱۴۰۰ 
به امضا رسید و با توجه به نتایج مطلوب حاصل 
از این تفاهم نامه برای مردم، شامگاه سه شنبه ۲۷ 
دی ماه ۱۴۰۱ این تفاهم نامه مورد امضای مجدد 

و تمدید قرار گرفت.

کوتاه از استان ها

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان:

از تمام ظرفیت ها برای برگزاری نمایشگاه فرش دستباف اصفهان استفاده می کنیم 
اصفهــان / گــروه اســتانها : احمدرضا 
شــرکت  مدیرعامــل  طحانیــان 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان 
با توجه به اهمیت و جایگاه این نمایشگاه 
در مقایسه با سایر رویدادهای اقتصادی 
و نمایشگاهی در اینباره گفت: نمایشگاه 
تخصصی فرش دســتباف اصفهان طی 
دوره های مختلف، شاهد فراز و فرودهایی 
بوده اســت که امســال تلاش کردیم، با 
اســتفاده از تمام ظرفیت های موجود در 
ســازمان های دولتی و بخش خصوصی، 
پتانســیل ها و توانمندی های هنرمندان 
صنعت فرش دستباف را به بهترین شکل 

در اصفهان به نمایش بگذاریم. 
وی با اشاره به همت مدیریت شهری، اتاق 
بازرگانی، استانداری و اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان در حوزه 
سیاســت گذاری این رویداد، افزود: این 
ارگان هــا در ایجــاد هماهنگــی میان 
ســازمان ها و کمک به اطلاع رسانی این 
رویداد مهم، همراه نمایشــگاه اصفهان 

هستند. 
طحانیان با اشــاره بــه اینکه طی چهار 
ســال گذشــته، برگزاری نمایشــگاه 
توسط شــرکت های دیگر انجام می شد 

تصریــح کرد: با توجــه به برنامه ریزی و 
هدف گذاری های انجام شــده در ســال 
جاری،  نمایشگاه اصفهان به دلیل اهمیت 
این رویداد تخصصی و هنری، مسئولیت 
برگزاری این نمایشگاه را برعهده گرفت. 
مدیرعامل شــرکت نمایشگاه های بین 
المللی اصفهان با تاکید بر اینکه شرایط 

واقعــی هر بخــش از اقتصاد در کمیت و 
کیفیت نمایشــگاه های برگزار شده آن 
قابل مشــاهده است افزود: خوشبختانه 
علی رغم مشــکلاتی کــه هنرمندان و 
صاحبان کســب و کار فرش دســتباف 
طی ســال های گذشته با آن مواجه بوده 
اند، در نمایشــگاه امسال تلاش کردند با 

تمام توان در این عرصه وارد شوند، زیرا 
هنرمنــدان، فعالان اقتصادی و صاحبان 
این هنر -صنعت، نمایشــگاه اصفهان را 
متعلــق به خــود می دانند. طحانیان در 
پایان ســخنان خود ابراز امیدواری کرد 
امســال بتوانیم بهتر از سال های گذشته 
شــرایط برگزاری یک رویداد اقتصادی 

و نمایشــگاهی را با کمترین مشــکلات 
و بــا بهتریــن کیفیت ممکن در شــهر 
اصفهــان فراهم کنیــم. همچنین علی 
محمــد آقاجان مدیــر خدمات به اعضا 
،تشکل ها و دفاتر منطقه ای اتاق بازرگانی 
اصفهــان گفت: باتوجه به اینکه تکمیل 
پروژه های زیرساختی استان و حرکت به 
سوی اصفهان فراصنعتی، از اولویت های 
اتاق بازرگانی دوره نهم بود؛ از ابتدا نگاه 
ویژه ای به نمایشگاه بین المللی اصفهان 
به لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری وجود 
داشت که موجب همکاری تنگاتنگ اتاق 
بازرگانی و شــرکت نمایشگاه ها شد. وی 
ابراز امیدواری کرد: بیســت و پنجمین 
نمایشــگاه فرش دســتباف اصفهان که 
بــا رویکردی جدید و متفــاوت برگزار 
می شــود، نقطه عطف جدیدی در این 
همکاری ها باشــد زیرا هنر صنعت فرش 
در ابعاد گوناگــون اقتصادی، فرهنگی، 
گردشــگری، هویتی و عدالت اجتماعی 
شــایان اهمیت ویژه اســت که تجدید 
ساختار و احیاء انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان فرش دستباف استان در 
این دوره می تواند نوید بخش ارتقاء این 
هنر صنعت به جایگاه حقیقی خود باشد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد:
گاز و انرژی های تجدیدپذیر در قشم گذاری نفت،  برگزاری همایش معرفی فرصت های سرمایه 

 قشم  /  گروه استانها :  رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشم از برگزاری دومین نمایشگاه و همایش معرفی فرصت های 
ســرمایه گذاری و توســعه حوزه نفت، گاز و انرژی های تجدیدپذیر 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشــور از تاریخ ســوم تا پنجم بهمن ماه 

در جزیره قشم خبر داد. 
افشار فتح الهی با اعلام این خبر گفت: این همایش با توجه به اهمیت 
مناطق آزاد در اقتصاد ملی و با هدف بازشناسی ظرفیت های سرمایه 
گذاری این مناطق و شکل دهی خوشه های جدید سرمایه گذاری برگزار 
می شــود.وی بازگرداندن اعتماد ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی، 
توســعه بنادر، تحقق رویکرد اقتصــاد دریامحور، ارتقاء ظرفیت های 
کریدور شــمال جنوب، توســعه زیرســاخت های و ایجاد روش های 

متنــوع تامیــن مالی، ایجاد ارزش افــزوده در تولیدات حوزه انرژی و 
تقویت رویکرد صادرات محور را از دیگر اهدفا برگزاری این نمایشگاه 
برشمرد.به گفته فتح الهی جزیره قشم با وسعت ۱۵۰۰ کیلومترمربع 
عــلاوه بــر وجــود جاذبه های طبیعی با وجود ۱۷ میدان نفتی و گازی 
یکی از نقاط اســتراتژیک کشــور در حوزه انرژی محســوب می گردد 
و ســرمایه گذاری های خوبی نیز در این زمینه در حال انجام اســت 
و در اســتانه تبدیل شــدن به هاب انرژی کشــور می باشد.وی تصریح 
کرد: انتخاب جزیره قشــم به عنوان میزبان برگزاری این رویدا علاوه 
بر توسعه هرچه بیشتر حوزه انرژی هاب جدید انرژی کشور منجر به 
آشــنایی بیشتر کارشناســان داخلی وخارجی با ظرفیت های قشم و 

سایر مناطق آزاد خواهد شد.

خبر ویژه

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیرعامل شــرکت قطارشهری شهرداری مشهد 
گفت: امروز اولین محموله ریل های تولید داخلی 
کــه برای نصب و اســتفاده در فاز اول خط ســه 
قطارشــهری خریداری شــده بود وارد مشــهد 
شد.کیانوش کیامرز در این خصوص افزود: قرارداد 

با ذوب آهن اصفهان برای تولید ریل های فاز اول 
خطســه شــامل هزار و ۱۱۰ تن ریل مترویی با 
اســتانداردهای بین المللی است.وی اضافه کرد: 
امروز شــاهد تحویل و تخلیه ۵۰۰ تن از این ریل 
ها در کارگاه پروژه خط ســه قطارشــهری مشهد 
بودیم.مدیرعامل شــرکت قطارشهری شهرداری 

مشــهد تصریح کــرد: ریل هایی که امروز تحویل 
گرفته شدند حدود ۴۵ درصد از فاز اول خط سه 
را پوشــش می دهد.کیامرز ادامه داد: فاز اول خط 
سه مترو مشهد از میدان شهدا تا پایانه مسافربری 
امام رضا)ع( با ســه ایســتگاه است که در اولویت 

بهره برداری قرار دارد.

مدیرعامل شرکت قطارشهری مشهد خبر داد:

ورود اولین محموله ریل های تولید ملی مترو به مشهد

تحقق 70 درصدی تعهد اشتغالزایی بنیاد برکت در ایلام
ایــلام  / گــروه اســتانها : محمد زارع در دیــدار مدیرل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان ایلام اظهار داشت: 
استان ایلام ظرفیت های بسیار خوبی در زمینه گردشگری دارد 
 کــه بــا بالفعل کردن آنها می توان در این زمینه توســعه خوبی 

ایجاد کرد.
وی با بیان اینکه بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، تاکنون 
تســهیلات زیادی به حوزه صنایع دستی استان اختصاص داده 
اســت، افزود: بنیاد برکت طی ســالجاری در استان ایلام بیش از 
۷۰ درصد تعهد خود را در زمینه ایجاد اشتغال و افزایش تولید 
با ارائه تسهیلات قرض الحسنه انجام داده و ۳۰ درصد مابقی هم 
در حال انجام اســت که تا پایان ســال به صورت ۱۰۰ درصدی 
محقق خواهد شد.مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
اســتان ایلام با تاکید بر اینکه در هر حوزه ای که بتوانیم به رفع 
محرومیت و توسعه استان کمک کنیم، کوتاهی نخواهیم کرد، 
یادآور شــد: توســعه بخش گردشگری و صنایع دستی می تواند 
به جبران برخی عقب ماندگی های استان کمک کند.زارع اضافه 

کرد: بیش از ۲۰ درصد تســهیلات بنیاد برکت ســتاد اجرایی 
فرمان حضرت امام)ره(، به حوزه صنایع دستی و گردشگری در 
استان اختصاص پیدا کرده است.وی، به تاثیر بسزای گردشگری 
سلامت در توسعه استان اشاره و تصریح کرد: گردشگری سلامت 
یکی از راه های ایجاد اشــتغال و کســب درآمد برای استان است 
که می تواند تاثیر بسیار زیادی در رشد اقتصادی و توسعه پایدار 
برای اســتان داشته باشد.مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( اســتان ایلام ادامه داد: بر اســاس ارزیابی ها، درآمد 
حاصل از محل گردشــگری می تواند با کمترین هزینه انجام و 

سود کلان بدست آورد.
زارع ادامه داد: استان ایلام نیز به دلیل همسایگی با کشور عراق 
و فراهم بودن شرایط تردد آسان و امنیت پایدار می تواند میزبان 
گردشگران سلامت باشد و از این مزایا برای توسعه بهره مند شود.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری ایلام نیز 
در این دیدار با اشــاره به ظرفیت های گردشــگری در اســتان، 
اظهــار کرد: گردشــگری در دنیــای امروز به عنوان یک صنعت 

نقش مهمی در توســعه دارد و یکی از منابع درآمدی کشــورها 
محســوب می شود.فرزاد شــریفی با بیان اینکه در کنار صنعت 
گردشگری سلامت، صنایع دستی نیز می تواند در جذب توریست 
و مبادلات فرهنگی موثر باشند، تاکید کرد: استان ایلام با توجه 
به داشــتن قدمت و آثار باســتانی دوره های مختلف، مکان های 
جذاب، دیدنی و صنایع دســتی منحصر به فرد، دارای ظرفیت 

های بی نظیری برای توسعه گردشگری است.
وی اضافه کرد: اســتان ایلام به واســطه ویژگی های طبیعی و 
مکانی، تنوع جاذبه های گردشگری اقلیم چهار فصل، ارتفاعات 
ســربه فلک کشــیده، جنگل های متراکم دارای ظرفیت های 
بی نظیری در بخش گردشــگری برای ایجاد اشــتغالزایی دارد.
وی، با بیان اینکه بنیاد برکت در زمینه ارائه تسهیلات به بخش 
صنایع دســتی فعالیت های بســیار خوبی در استان انجام داده 
است، تصریح کرد: استان ایلام نیازمند توجه بیشتر و تخصیص 
تســهیلات قرض الحســنه به متقاضیان حوزه میراث فرهنگی، 

صنایع دستی و گردشگری است.

اراک / گروه اســتانها :  رییس شــورای اســلامی کلانشــهر اراک از اعطای ســند به ساکنان سکونتگاه های 
غیررسمی این شهر خبرداد و گفت: این مهم براساس ضوابط بند ک  تبصره)۱۱( ماده واحده قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ کشور، مشروط به اینکه اراضی قبل از اول فروردین ماه سال ۹۴ تصرف و در آن بنا ایجاد و یا 
در حال بهره برداری باشــد انجام می شــود.   پیمان عین القضاتی  رییس شــوراي شــهر اراک  افزود: بررسی 
مشکلات بازآفرینی شهری در محلات کم برخوردار با رویکرد کوی سجادیه) باغ خلج( و کوی امام علی )ع( 
)فوتبال( جزو مناطق هدف قرار گرفته است. وی تاکید کرد: در نشست های گذشته، در استانداری مرکزی 
و شــورای اســلامی شــهر، موضوعات قابل توجهی مورد بحث و بررسی قرار گرفت و این مهم از نظر شورای 

ششــم قابل اجرا اســت. رییس شــورای اسلامی کلانشهر اراک اظهار داشت: این قانون، بزرگترین امتیازی 
اســت که به بافت های فرســوده و ناکارآمد شــهری از ســوی دولت واگذار می شود و شهروندان این مناطق 
می تواننــد بــا مراجعه به اداره راه و شهرســازی تقاضای خــود را به صورت مکتوب ارایه کنند.عین القضاتی 
گفت: این تعامل و همکاری دولت، تنها تا پایان اســفندماه ســال جاری وجود دارد، بنابراین انتظار اســت 
همشهریان ساکن در این مناطق، برای تشکیل پرونده و دریافت سند در اسرع وقت اقدام کنند. وی عنوان 
کرد: صدور سند برای املاک سکونتگاه های غیررسمی امکان خدمت رسانی و یا تعریف و اجرای طرح های 

بزرگ را بیشتر و در نهایت زمینه توسعه این مناطق را فراهم می کند.

رییس شورای شهراراك

ک صاحب سند می شوند کنان سکونتگاه های غیررسمی ارا سا
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از حسین  باقری  جنگلبان نمونه کشوری  استان سمنان تجلیل شد
ســمنان / گــروه اســتانها : ششــمین 
جشــنواره ملی روز جنگلبان به صورت 
مجــازی و از طریــق ویدئــو کنفرانس 
همزمــان با اســتانهای کشــور در اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری  اســتان 

سمنان برگزار شد.
جعفــر مرادی حقیقــی مدیر کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان ســمنان  
افزود: منابع طبیعی ســرمایه ملی است 
و بایــد در امرحفاظــت از عرصــه های 
منابع طبیعی کوشــا باشیم و باید بیش 
از هر زمان دیگری نســبت به حفظ این 
موهبت و ســرمایه الهی اهتمام داشــته 
باشــیم. جعفر مــرادی حقیقی در این 
جلســه بیان داشــت: امــروزه نقش و 
اهمیــت عرصه های منابــع طبیعی بر 
هیچ کس پوشــیده نیســت. با توجه به 
مفاهیم توسعه پایدار، این مواهب الهی، 
میراث گذشــتگان ما نیست بلکه امانت 
نســل های بعدی در نزد ما می باشــد که 
می بایســت به درستی حفظ و استفاده 
نماییم.جعفر مرادی حقیقی با اشــاره به 
اینکه سطح اراضی ملی استان سمنان ۹ 

میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار اســت گفت: 
این میزان  ۹۵ درصد عرصه های  منابع 
طبیعی  را تشــکیل می دهد که متولی 
حفاظت از این عرصه گسترده اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری  استان است 

و پاسداری از این نعمت خدادادی نیاز به 
جنگلبان متخصص، متعهد و مسئولیت 
پذیــر و توانمنــد را دارد که بتواند ضمن 
ایســتادگی در مقابــل عوامــل مهاجم 
)طبیعــی و انســانی( عرصه های منابع 

طبیعی منطقه را حفظ نماید.حمیدرضا 
عبدوس معــاون حفاظت و امور اراضی 
اداره کل منابــع طبیعــی و آبخیزداری 
استان سمنان در این نشست بیان داشت: 
جنگلبــان در خط مقــدم مبارزه برای 

حفاظــت و صیانــت ازعرصه های منابع 
طبیعی هستند و در این راه شجاعت ها، 
تلاش ها و فداکاری های بسیاری داشته 
و متحمل رنج های بی شــماری گردیده 
اســت؛ و چه بسیار افرادی که در این راه 
جانشــان را از دســت داده و به شهادت 
رســیده اند.حمیدرضا عبدوس معاون 
حفاظت و امور اراضی خاطرنشــان کرد: 
بــا توجه بــه اهمیت حضور این دلاوران 
و نــوع فعالیتشــان و همچنین افزایش 
آگاهی و شــناخت مردم نســبت به آنان 
روزی بعنــوان روز جهانی جنگلبان در 
روز شــمار جهانی به ثبت رسیده است، 
تا در این روز جایگاه مهم آنان بر همگان 
مشخص شود. حمیدرضا عبدوس  ضمن 
اشــاره به نقش مهم جنگلبانان در حفظ 
عرصه های منابع طبیعی  استان سمنان  
گفت: طی مراسم روز جنگلبان از حسین 
باقری جنگلبان نمونه کشــوری استان 
ســمنان  با حضور وزیر  جهاد کشاورزی  
و معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس 
ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشور  با اهدائ لوح تقدیر، تجلیل شد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

معاون بهره برداری و امور دیسپاچینگ شرکت 
توزیع نیروی برق استان همدان خبر داد؛

کیپ عملیاتی توزیع برق  اعزام ا
به مانور تمرینی آموزشی منطقه 

مرکزی شمال کشور
همدان / گروه اســتانها : معاون بهره برداری و 
امور دیســپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان همدان از اعزام اکیپ عملیاتی توزیع 
برق همدان به مانور تمرینی آموزشی منطقه 

مرکزی شمال کشور خبر داد.
حمید طهماسبی خو با اشاره به برگزاری مانور 
تمرینی آموزشی منطقه مرکزی شمال کشور، 
اظهار کرد: این مانور ۱۸ و ۱۹ دی ماه ســال 
جاری در ســطح ۱ در شهرســتان کمیجان 

استان مرکزی برگزار شد.
وی افزود: از شــرکت توزیع نیروی برق استان 
همدان نیز یک اکیپ عملیاتی شــامل چهار 
نفر سیمبان و یک دستگاه بالابر ۱۴ متری به 
منظور تعمیرات شــبکه فشار متوسط به این 

مانور اعزام شدند.
معــاون بهره بــرداری و امور دیســپاچینگ 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان همدان با 
بیــان اینکه این مانور با محوریت صنعت آب 
و برق شــرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو 
برگزار شــد، عنوان کرد: در مانور برگزار شده 
اســتان مرکزی به عنوان اســتان یاری جو و 
استان های همدان و البرز به عنوان استان های 
یاری رســان شرکت داشتند.وی تصریح کرد: 
ارتقاء آمادگی و هم افزایی پرسنل و بکارگیری 
تجهیزات عملیاتی شرکت های صنعت آب و 
برق در مواجه با شــرایط اضطراری و افزایش 
ســطح هماهنگی و همکاری با اســتان های 
معین در شــرایط اضطراری از جمله اهداف 
مانور بود.طهماســبی خو با اشاره به اقدامات 
انجــام شــده در این مانور گفــت: با حضور 
اکیپ هــای عملیاتی شــرکت کننده در این 
مانور ۵ کیلومتر از شبکه فشار متوسط استان 
مرکزی احداث و اصلاح و بهینه سازی شد.وی 
با اشــاره به مانورهای برگزار شــده در استان 
همدان نیز افزود: از ابتدای ســال تاکنون ۱۲ 
مانــور و رزمایش در اســتان همدان با هدف 
حفظ آمادگی و انســجام پرســنل و اصلاح و 
مقاوم سازی شــبکه های استان برگزار شده 

است که تا پایان سال نیز ادامه دارد.

افزایش 60 درصدی بودجه 1402 
شهرداری اصفهان

شهردار اصفهان از افزایش ۶۰ درصدی بودجه 
۱۴۰۲ شهرداری اصفهان خبر داد.

امیر عزیزی/ اصفهان  علی قاســم زاده روز ۲۵ 
دی در هفتادودومین جلســه علنی شــورای 
اســلامی شهر اصفهان با تقدیم لایحه بودجه 
۱۴۰۲ شــهرداری به شورا اظهار کرد: بودجه 
۱۴۰۲ بــر اســاس رویکردهای مــورد تأکید 
مدیریــت شــهری، واقعیت های شــهری و 
نیازهــا و ضرورت های آن، واقعیت های ملی، 
اتفاقاتــی کــه در تدوین برنامه هفتم و بودجه 
۱۴۰۲ وجــود دارد، متغیرهایی همچون تورم 
و واقعیت های بین المللی تدوین شده است. او 
یکی از مولفه های دشــوار در تدوین بودجه را 
متغیرهای شــناور دانست و افزود: امیدواریم 
آنچه که تدوین شــده و توسط اعضای شورای 
اسلامی شهر ویرایش می شود در سال ۱۴۰۲ 
سندی برای اجرا در شهرداری باشد. اختصاص 
۷۱ درصــد بودجه به بخش عمران شــهردار 
اصفهان با اشــاره به جزئیــات بودجه ۱۴۰۲ 
تصریح کرد: ۷۱ درصد از بودجه ســال آینده 
بــه حوزه عمرانی و ۲۹ درصد به بخش جاری 
اختصاص یافته اســت که ۳۹ درصد از بودجه 
عمرانی به مسائل محیط زیست و حمل ونقل 
و بیش از ۳۰ درصد آن به پروژه هایی اختصاص 
یافته است که دارای طرح و الزاماتی است که 
امیدواریم آن را سال به سال پیش ببریم. رشد 
واقع بینانه بودجه شــهرداری برای سال آینده 
او با بیان اینکه بودجه در کلان شهرها در یک 
دامنه ۲۰ تا ۸۰ درصدی افزایش یافته اســت، 
اظهار کرد: این افزایش در اصفهان به حدود ۶۰ 
درصد رســیده که به نظر زیاد است، اما وقتی 
به واقعیت های بیان شده توجه کنیم، متوجه 
خواهیم شــد که بدون این افزایش در اجرا با 
مشــکل مواجه می شویم و شهرداری در سال 
آینده قدرت اجرای منویات شــورا و انتظارات 
مردم را نخواهد داشت. او با تأکید بر اینکه در 
رونــد اجرای پروژه های نیمه تمام مانند قطار 
شــهری و حلقه حفاظتی به هیچ عنوان نباید 
وقفه ای ایجاد شود، گفت: اضطرارهای شهری 
همچون پســاب نیز از دیگر ملزوماتی اســت 
کــه باید در تدوین بودجه به آن توجه شــود. 
قاسم زاده خاطرنشــان کرد: دایره اختیارات 
شهرداری در تعریف پروژه های جدید آن طور 
که مورد انتظار مردم و شــورا اســت، چندان 
بــاز نبوده اما به رغم مشــکلات تلاش کردیم 
ضرورت های شــهری را به خصوص در حوزه 

حمل ونقل در نظر بگیریم.

 امضای تفاهم نامه 
 همکاری پژوهشی شرکت 
 برق منطقه ای خوزستان 

و دانشگاه شهید چمران اهواز
خوزســتان / گروه استانها : تفاهم نامه همکاری 
همه جانبه علمی پژوهشــی میان شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان و دانشگاه شهید چمران 
اهواز به امضا رســید. تفاهم نامه گسترش سطح 
همکاری های همه جانبه در بیســت و ســومین 
نمایشــگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن 
بازار خوزســتان، به امضای محمود دشت بزرگ 
مدیرعامل این شــرکت و علی محمد آخوندعلی 
رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز رسید.از جمله 
محورهای این همکاری می توان به همکاری های 
پژوهشــی، مطالعاتی و مشــاوره ای، برگزاری 
همایش هــای علمــی – تحقیقاتی مشــترک، 
اجرای دوره ها و کارگاه های آموزشــی مورد نیاز 
شــرکت، استفاده از توانمندی های اعضاء هیات 
علمی دانشــگاه در خدمات کارشناســی مورد 
نیاز شــرکت، اجرای پایان نامه های تحصیلات 
تکمیلی در زمینه های مورد نیاز شرکت، استفاده 
از امکانات تحقیقاتی )آزمایشگاهی و کارگاهی( 
متقابل و ... اشــاره کرد.بر اســاس این گزارش، 
بیســت و ســومین نمایشگاه دســتاوردهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار خوزســتان با حضور 
شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان در محل 
دائمی نمایشــگاه های بین المللی خوزستان در 
اهواز آغاز به کار کرده و دستاوردهای پژوهشی 
این شرکت در معرض دید بازدیدکنندگان قرار 
گرفته است.این نمایشگاه تا روز چهارشنبه ۲۸ 
دی ماه از ساعت ۹ صبح تا ۱۲ ظهر و از ۱۶ تا ۲۰ 

میزبان بازدید علاقمندان خواهد بود.

برگزاری جشنواره  گفتمان خدمت  
در استان مرکزی

مرکزی/ گروه استانها : مسئول دبیرخانه انجمن 
های علمی حوزه های علمیه کشور از برگزاری 
جشــنواره  گفتمان خدمت  در اســتان مرکزی 
خبــر داد و گفــت: در این جشــنواره عملکرد 
جامعــه روحانیت در حوزه های مختلف بازتاب 
مردمی پیدا می کند. حجت الاسلام والمسلمین 
عبدالرسول هاجری در نشست خبری پیرامون 
جشــنواره  گفتمان خدمت   در اســتان مرکزی 
اظهار کرد: دستگاه رسانه ای جنگ روانی و حوزه 
ســایبری رقبا در شرایط فعلی بسیار قوی است 
و این رقبا هر ضعف و شکست و اشتباه را بزرگ 
می کنند. امروز گفتمان سیاه نمایی و ناامیدی 

از آینده در کشور راه اندازی شده است.
وی افزود: امروز در فضای مجازی همه از ناامیدی 
و یاس می گویند، تصاویر خشن و ناامید کننده 
منتشــر می کنند. این از اهداف دشــمن است 
که باعث گســترش ناامیدی در جامعه شــود. 
جشــنواره گفتمان خدمت مانند چراغی است 
که فضا را روشــن و انســان ها را امیدوار می کند 
و راه را به کســانی که به دنبال مســیر درســت 
هستند نشان می دهد.مسئول دبیرخانه انجمن 
های علمی حوزه های علمیه کشور تصریح کرد: 
اقدامات خوب و بزرگی در سطح کشور در حال 
برگزاری است که متأسفانه رسانه ای نشده است 
لذا این جشــنواره قصد دارد در مقابل گفتمان 
ســایبری و تخریبی ایجاد شــده، بر  خوبی ها و 
ظرفیت ها متمرکز شــود و آنها را برجســته می 
کنــد تا از این مســیر امید بــه آینده نیز تقویت 
شــود. این اقدام همچنین باعث می شــود نقاط 
قوت انسان مورد تاکید قرار بگیرد و اثر تربیتی 
از خود بر جا گذاشــته و تشــویقی برای ادامه 
راه شــود، در واقــع امیــد در جامعه تزریق می 
شــود و انســان ها احساس نشــاط و انگیزه می 
کنند.هاجری با بیان اینکه بانی این جشــنواره 
در اســتان مرکــزی و مازنــدران حوزه علمیه و 
کمیته امداد امام خمینی)ره( است ادامه داد: ۲ 
استان مرکزی و مازندران در این راستا پیش قدم 
شــده اند و برگزاری این جشنواره در ۲۸ استان 
دیگر نیز برای ایام دهه فجر برنامه ریزی شــده 
اســت، این جشــنواره روز جمعه گذشته در ۳۳ 
بخش و شــهر  اســتان مرکزی در حال برگزاری 
بود.وی اضافه کرد: جشــنواره  گفتمان خدمت 
، خدمــات و مجاهــدت خاموش روحانیت را به 
شــکل هنرمندانه و زیبا به جامعه نشان خواهد 
داد، این جشنواره می خواهد مقداری از کارهای 
بزرگ این قشــر را به شــکل هنرمندانه و زیبا به 
جامعه نشــان دهد و مجاهدت های خاموش را 
که سال هاســت مخلصانه در محاق رفته، نشان 
بدهد.مجید مومنی، مدیرکل کمیته امداد امام 
خمینی)ره( اســتان مرکزی نیز گفت: این طرح 
در راســتای انعکاس فعالیت گروه های جهادی 
طــلاب بســیجی، گروه های تبلیغــی و مراکز 
نیکوکاری وابســته به کمیته امداد در اســتان 
مرکــزی برگزار می شــود.وی با بیان اینکه این 
جشــنواره به همت کمیته امداد استان مرکزی، 
مدیریت حوزه علمیه و ســازمان بســیج طلاب 
اســتان برگزار می شــود، افزود: این جشنواره از 
روز چهارشــنبه، ۲۱ دی ماه به مدت ســه روز 
در مصــلای بیت المقــدس اراک آغــاز به کار 
می کنــد. ۴۸ گروه طلاب بــرادران و ۳۹ گروه 
طــلاب خواهران در این گفتمان فعالیت دارند. 
روز جمعه گذشــته مانور این گفتمان در سطح 

استان نیز برگزار شد.

استانها 6

تکریم مقام شامخ زن در شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان
 سمنان / گروه استانها : به مناسبت ولادت باسعادت حضرت فاطمه 
زهرا )س(، از مقام شــامخ بانوان شــاغل شــرکت توزیع برق استان 
ســمنان تقدیر به عمل آمد.مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان در 
این آئین، با تبریک میلاد دخت نبی مکرم اســلام )ص( ، حضرت 
فاطمه زهرا )س( بیان کرد: آن بانوی بزرگ اسلام، اسوه و الگوی بی 
بدیلی برای مردان و زنان در امور زندگی است و تأسی به آن حضرت، 
رهگشای بسیاری از مشکلات است.سید محمد حسینی نژاد با تاکید 
بر نقش موثر بانوان در پیشبرد اهداف و سیاستهای اجرایی شرکت 
در ســال جاری اظهار کرد: ســال پرکاری را در عرصه خدمت رسانی 
پشــت سرگذاشــته ایم و در این بین، نقش بانوان شــاغل همکار در 
تحقق برنامه ها بســیار اثرگار بوده و امیدوارم این مهم تداوم داشــته 

باشد.وی به شرایط موجود درخصوص پیک بار زمستانی اشـاره کرد 
و یــادآور شــد: زنان، نقش اثرگــذاری در خانواده ها ایفا می کنند و 
آموزش و فرهنگ سازی شیوه های صحیح و بهینه مدیریت مصرف 
انرژی، می بایســت در دســتور کار قرار گرفته و در حفظ و صیانت 
از منابع انرژی، بیش از پیش تلاش و اهتمام نماییم.گفتنی اســت: 
این برنامه همراه با مراسم بزرگداشت مقام زن که به صورت ارتباط 
تصویــری بــا حضور مقام عالی وزارت نیرو برگزار گردید، از تلاش و 
زحمات ارزشــمند راحله قنبریان، مشــاور اسبق مدیرعامل در امور 
زنان و خانواده قدردانی به عمل آمده و از اقدامات و مســاعی ارزنده 
فریبا بیطرف، مشــاور جدید مدیرعامل در امور زنان و خانواده این 

شرکت با اعطای لوح سپاس، تقدیر شد.

مشهد/ سمیرا رحمتی
مدیرعامل شــرکت گاز خراســان رضوی گفت: جریان گاز مشترکان 
شهرستان تربت جام که به دلیل افت فشار دچار قطعی شده بود مجددا 
وصل شد.حسن افتخاری با بیان این مطلب اظهار کرد: عملیات وصل گاز 
در بخش هایی از شهرستان تربت جام از روز گذشته با حضور چندین 
تیم امدادی آغاز و قبل از ظهر امروز ســه شــنبه به اتمام رســید.وی با 
بیان این مطلب که با توجه به مسائل ایمنی شهروندان باید درهنگام 
وصل گاز در منزل باشــند افزود: از مشــترکانی که بدلیل عدم حضور 
در منزل در زمان مراجعه امدادگران گاز آنها وصل نشده است، تقاضا 
می کنیم که به محض حضور در منزل با شماره ۱۹۴ امداد گاز تماس 

بگیرند.افتخاری ادامه داد: مشــارکت مردم شــریف و نجیب استان در 
پویش هر خانه یک اتاق گرم موجب شــد تا طی ۵ روز گذشــته ۱۴ 
میلیون مترمکعب گاز در استان صرفه جویی شده و حداقل فشار گاز 
در ایستگاه ورودی شهر تربت جام تامین شود.مدیرعامل شرکت گاز 
خراسان رضوی از همراهی مردم در پویش هر خانه یک اتاق گرم نیز 
تشکر و قدردانی کرد و افزود: مشارکت فعلانه و اثربخش مردم استان 
باعث شــد تا در حال حاضر این پویش تبدیل به یک طرح ملی شــود.
افتخاری تصریح کرد: خراسان رضوی در زمستان سال های ۸۶ و ۹۲ 
نیز سابقه تجربه مشابه را داشته است؛ اما با این تفاوت که در آن دوران 
حتی یک کارشــناس نیز از مرکز برای بررســی موضوع اعزام نشد.وی 

افــزود: این درحالی اســت کــه در چالش فعلی علاوه بر حضور رییس 
جمهور در ستاد شرکت ملی گاز ایران و ارتباط زنده و مستقیم با استان 
خراســان رضوی، اســتاندار خراسان رضوی یه عنوان عالی ترین مقام 
اجرایی استان و وزیر نفت به عنوان عالی ترین مقام وزارت نفت نیز در 
محل شهرســتان تربت جام حاضر شــدند و دستورات حمایتی فوری 
را صادر کردتد. حضور میدانی اســتاندار و وزیر نفت قوت قلب بســیار 
خوبی برای کارکنان صنعت گاز اســتان شــد.افتخاری تصریح کرد: با 
توجه به پیش بینی سازمان هواشناسی مبنی بر ماندگاری جبهه هوای 
سرد تا دو هفته آینده از مردم تقاضا می کنیم به جهت تقویت شبکه 
گازرسانی و بازگشت به شرایط عادی حداقل مصرف گاز را انجام دهند.

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی بیان کرد:

گرم قدردانی از مردم برای مشارکت در پویش هر خانه یک اتاق 

خبر  ویژه

: در بازدید مدیران عامل سازمان های قطار شهری اصفهان و تبریز

گارانتی به تبریز می رسد ریل ذوب آهن اصفهان با 5 سال 
اصفهان / گروه استانها :سید محسن واعظی فر و یعقوب وحیدکیا 
مدیران عامل سازمان های قطار شهری اصفهان و تبریز به همراه 
جمعی از مدیران این سازمان ها دوشنبه ۲۶ دی ماه با حضور در 
ذوب آهن اصفهان با مدیران این شرکت در خصوص تامین ریل 
خطوط قطار شهری گفتگو کردند. مسئولین سازمان های قطار 
شهری اصفهان و تبریز همچنین از خط تولید، از جمله کارگاه 
نــورد ۶۵۰  محــل تولید ریل ملی بازدید کردند . در این بازدید 
کــه مهرداد تولاییان عضــو هیات مدیره و معاون بهره برداری، 
محمد امین یوســف زاده مدیر مهندســی نورد، محمد صدری 
مدیر کیفیت فراگیر و محمدرضا کجباف مدیر بازاریابی و فروش 
داخلی ذوب آهن اصفهان حضور داشتند، ضمن پاسخگویی به 
سوالات بازدیدکنندگان و ارائه توضیحات لازم توسط حاضران، 
بازدیــد کننــدگان در جریان چگونگی مراحل تولید ریل ملی و 
تحویل محصولات ریلی به متقاضیان قرار گرفتند. معاون بهره 
برداری ذوب آهن اصفهان در این بازدید ضمن تشــریح مراحل 

تولید ریل ملی در این شرکت یادآور شد: ریل درخواستی سازمان 
ها و شرکت های قطار شهری شهرهای مختلف کشور به میزان 
تناژ تعیین شده در زمان مقرر تولید و با ۵ سال گارانتی تحویل 
می گردد. وی افزود: در حالی که تمام محصولات این شــرکت 
طبق استانداردهای مختلف ملی و بین المللی تولید می گردد، 
ریل ملی با دقت بیشتر و انجام تست های موجود در تمام فرایند 
تولید آن با بالاترین سطح کیفیت و استاندارد های بین المللی 
تولید می شــود. مدیرعامل ســازمان قطار شــهری اصفهان در 
گفتگو با خبرنگار هفته نامه آتشــکار گفت: در دوران معاصر به 
دلیل افزایش جمعیت، افزایش تردد ها و مزیت های اقتصادی 
مختلف کلان شــهرها و شهرهای تاریخی مانند اصفهان، آن ها 
ناگزیر به توسعه خطوط قطار شهری هستند. از این رو اصفهان 
به فکر ساخت و توسعه خطوط قطار شهری بوده و در این زمینه، 
توسعه خط۱ و ایجاد خط ۲ قطار شهری را در دست اجرا دارد 
و ریــل مــورد نیاز خود را از ذوب آهــن اصفهان تهیه می کند. 

وی افزود: تولید ریل در ایران بســیار لازم و حیاتی بود و باعث 
افتخار اســت که شــرکت بزرگ ذوب آهن موفق شد این کار را 
انجام دهد. ما در گذشته این محصول را وارد می کردیم ولی در 
مرحلــه جدیــد این نیاز خود را از ذوب آهن اصفهان تامین می 
کنیم. مدیرعامل قطار شهری تبریز نیز در گفتگو با خبرنگار هفته 
نامه آتشــکار گفت: تولید ریل ملی توســط ذوب آهن کار بسیار 
عظیمی بوده است. از طرفی در این بازدید اقدامات بزرگ فنی 
و انجام نظارت ها و آزمایشات زیاد بر روی ریل تولیدی را شاهد 
بودیم. یعقوب وحیدکیا افزود: برای ســاخت، توســعه و تکمیل 
قطار شــهری تبریز با توجه به کیفیت ریل ذوب آهن و منویات 
مقام معظم رهبری مبنی بر استفاده از تولیدات داخل، استفاده 
از ریل ملی ذوب آهن اصفهان در دستور کار قرار گرفت. شایان 
ذکر اســت پیش از این ذوب آهن اصفهان، ریل قطار شــهری 
کلانشــهرهای مختلف کشــور از جمله تهران، مشهد و اصفهان 

را تامین نموده  است .

در مورخه ۲۰ دی ماه عبدالحســین گرشاســبی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان بوشــهر با 
حجت الا ســلام و المســلمین مصلح امام جمعه شهرستان دشتستان دیدار نمودند.بدالحسین گرشاسبی 
و هیئت همراه با حضور در دفتر حجت الا ســلام و المســلمین مصلح امام جمعه شهرســتان،با تبریک 
ولادت حضــرت فاطمــه زهــرا )س( به تشــریح اهداف، سیاســت ها و وظایــف اداره کل منابع طبیعی و 
 آبخیزداری اســتان پرداخت و با بیان اینکه منابع طبیعی یک ثروت ملی اســت و باید نگاهی قانون مند 

و تخصصی باشد. 
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان همچنین اقدامات انجام شــده در زمینه های مختلف منابع 

طبیعی از جمله موضوع کاداستر اراضی، جنگل کاری ها و پروژه های آبخیزداری را تسریع نموده و مشکلات 
و توقعات بعضأ غیر قانونی مردم را نیز بیان نمودند.

امام جمعه شهرســتان نیز با تبریک ولادت با ســعادت حضرت زهرا )س( و تشــکر از رییس اداره شهرستان 
و قدردانی از اقدامات موثر انجام شــده توســط مجموعه اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان عنوان 
کردنــد کــه منابــع طبیعــی جز انفال بوده و صیانت و نگهداری از ان برعهده همگان اســت. وی همچنین 
ارشــاداتی نیز با توجه به اقدامات انجام گرفته از قبیل جنگل کاری ها در بخش های مرکزی و بوشــکان 

کردند ئ خواستار توسعه آنها شدند.

دیدار مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری بوشهر با فرماندار دشتستان
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کوتاه از جامعه

ح شد: گار   با معاون مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت بهداشت مطر گوی  روز گفت و  در 

بودجه نظام سلامت زیر ذره بین
  حبیب احسنی پور / گروه جامعه

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
به عنوان یک دستگاه خدمت رسان تلقی 
می شــود که منبع درآمدی مثل برخی 
از وزارتخانه هــا ندارد. آنچه تحت عنوان 
درآمــد اختصاصی وزارت بهداشــت، 
درمــان و آموزش پزشــکی محاســبه 
بیمارستان های  درآمدهای  می شــود، 
تابعه وزارتخانه است که البته میزان آن 
هرگز با هزینه ها، هم خوانی نداشته است. 
زیــرا، تعرفه هایی که برای ارائه خدمت 
درمانی مصوب می شــود، به هیچ عنوان 
بــا هزینه ها نمی خواند و همین موضوع، 
باعث می شــود تا بیمارستان های وزارت 
بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی 
همواره با کســری بودجه مواجه شوند. 
از همین رو، ســازمان برنامه و بودجه در 
هنگام تقســیم بندی بودجه کل کشور، 
نگاه ویژه ای به حوزه سلامت دارد. زیرا، 
هزینه هــای وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی تنهــا مختص بخش 
درمان نیست و سایر بخش ها و حوزه های 
وزارتخانه را نیز در بر می گیرد. آموزش، 
پژوهش و بهداشــت، سه بخش دیگری 
هســتند که می بایست برای آنها، بودجه 
لازم دیــده شــود. در رابطــه با جزئیات 
بودجه حوزه ســلامت در ســال ۱۴۰۲ 
بــا محمد اندرزی، معاون مرکز بودجه و 
پایش عملکرد وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی به گفت و گو نشستیم 

که در ادامه می خوانید:

 بودجه 313 هزار میلیاردی 
حوزه سلامت

محمــد اندرزی، معــاون مرکز بودجه 
و پایــش عملکرد وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی اظهار کرد: 
بودجه حوزه ســلامت در سال ۱۴۰۲ 
که ســازمان برنامه و بودجه در لایحه 
بودجــه پیشــنهادی دولت به مجلس 
شورای اسلامی گنجانده است، رقمی 
بالغ بر ۳۱۳ هزار میلیارد تومان اســت 
که شــامل منابع عمومی، درآمدهای 

اختصاصی، تملک دارایی ســرمایه ای 
و…، اســت. وی با اشاره به حوزه های 
مختلف آموزش، پژوهش، بهداشــت و 
درمان، اضافه کرد: دانشگاه های علوم 
پزشکی کشــور، ارائه دهنده خدمات 
ســلامت بــه آحاد مــردم، بودجه ای 
معــادل ۱۰۸ هزار میلیــارد تومان از 
منابــع عمومی را برای ســال ۱۴۰۲ 
به خود اختصاص داده اند که از رشــد 
۴۲ درصدی نســبت به بودجه ۱۴۰۱، 
برخوردار اســت. اندرزی با عنوان این 
مطلب که ســازمان برنامــه و بودجه 
امسال برای اولین بار منابع عمومی را 
بــه صورت عملکردی دید، اظهار کرد: 
البته بودجه حاصل از منابع عمومی که 
همان ۱۰۸ هزار میلیارد تومان باشــد، 
بابــت حقوق و مزایای پرســنل صرف 
می شــود و سایر هزینه ها، دیده نشده 
اســت. وی در توضیح سایر هزینه ها، 
اظهار داشــت: هزینه های آموزشــی، 
حقوق رزیدنت ها، نیروهای شــرکتی 
و…، بــه عنوان ســایر هزینه ها تلقی 
می شود که ســازمان برنامه و بودجه، 
هیچ اعتبــاری برای ســایر هزینه ها 
در نظــر نگرفته و صفر اســت. معاون 

مرکز بودجــه و پایش عملکرد وزارت 
بهداشــت در ادامه بیان کرد: متأسفانه 
دانشگاه های علوم پزشکی از این محل 
دچار کســری بودجه می شــوند که از 

منابع دیگر، تأمین می شود.

درآمدهای اختصاصی و زیان انباشته 
بیمارستان ها

اندرزی به درآمدهای اختصاصی وزارت 
بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی 
کــه از طریــق خدمات بیمارســتان ها 
تأمین می شــود، اشــاره کــرد و افزود: 
عددی کــه برای درآمدهای اختصاصی 
وزارت بهداشــت در ســال آینده پیش 
بینــی شــده، ۸۱ هزار میلیــارد تومان 
اســت که حاصــل و نتیجه فعالیت های 
عملیاتی بیمارســتان های تحت پوشش 
دانشــگاه های علوم پزشــکی است. وی 
ادامه داد: در واقع، درآمدهای اختصاصی 
شــامل درآمد و هزینه است و درآمد نیز 
همــواره کمتر از هزینه هایی اســت که 
بیمارستان ها متحمل می شوند. اندرزی 
به دلایل افزایش هزینه ها در مقایســه با 
درآمدهای اختصاصی اشاره کرد و خاطر 
نشان ساخت: سیاست های حاکمیتی بر 

این اصل اســتوار اســت که پرداختی از 
جیب مردم کم باشد، اما با توجه به اینکه 
در چند ســال اخیر؛ تعرفه ها متناسب با 
هزینه ها رشــد نکــرده و همین افزایش 
شــکاف بین هزینه هــا و تعرفه ها، باعث 
شده تا بیمارستان های وزارت بهداشت، 
درمــان و آموزش پزشــکی، دچار زیان 

انباشته شوند.

 سهم تعرفه پرستاری 
از بودجه سلامت

معــاون مرکز بودجــه و پایش عملکرد 
وزارت بهداشــت، بخــش دیگر بودجه 
حوزه ســلامت را مربوط به دستگاه های 
وابسته به وزارتخانه دانست و اضافه کرد: 
سازمان انتقال خون، سازمان غذا و دارو، 
اورژانس و سازمان بیمه سلامت، از جمله 
دســتگاه هایی هستند که ردیف بودجه 
دارند. اندرزی تاکید کرد: بعضی از اعداد 
بودجه وزارت بهداشــت، دوبل محاسبه 
می شــود. یعنی هــم در هزینه و هم در 
درآمد، لحاظ می شود که رقمی در حدود 
۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد تومان اســت. وی 
به بودجه تعرفه پرســتاری اشاره کرد و 
بیان داشــت: ۴.۸۰۰ میلیارد تومان در 

قالب یک ردیف بودجه به ســازمان بیمه 
سلامت برای تعرفه پرستاری اختصاص 

یافته است.

ح دارویاری بودجه طر
به دنبال حذف ارز ترجیحی و اختصاص 
مابــه التفــاوت ریالی آن به بیمه ها برای 
حمایــت از هزینه هــای دارویی مردم، 
شــاهد اجرای طرح دارویاری از اواسط 
تابســتان ۱۴۰۱ در کشور بودیم. اجرای 
طــرح دارویاری، با هدف واقعی شــدن 
قیمــت دارو بــرای صنعت داخلی کلید 
خورد و از سوی دیگر، برای اینکه مردم و 
بیماران از محل افزایش قیمت دارو دچار 
آسیب نشــوند، قرار شد سازمان برنامه 
و بودجــه و بانــک مرکزی، مابه التفاوت 
نــرخ ارز ترجیحی را به بیمه ها بدهند تا 
صرف پوشش هزینه های دارویی شود. بر 
اساس آنچه در لایحه بودجه پیشنهادی 
دولت به مجلس شــورای اسلامی، آمده 
اســت؛ بودجه طرح دارویاری در ســال 
آینــده ۶۹ هــزار میلیــارد تومان پیش 
بینی شــده که به نظر می رســد کفاف 
لازم را نمی دهــد. معاون مرکز بودجه و 
پایش عملکرد وزارت بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی، در خصوص بودجه 
طــرح دارویــاری که ۶۹ هــزار میلیارد 
تومان برای سال آینده پیش بینی شده 
اســت، افزود: این اعتبار در بودجه ۳۱۳ 
هزار میلیاردی محاسبه نشده است. اما، 
پیش بینی وزارت بهداشت برای اجرای 
طــرح دارویاری، رقم ۱۰۵ هزار میلیارد 
تومان اســت. زیرا، معتقدیم با توجه به 
افزایش هزینه هــای تولید دارو، بودجه 
۶۹ هزار میلیاردی، جوابگو نخواهد بود. 
وی ادامه داد: انتظار داریم که نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی، توجه ویژه ای 
به اعتبارات حوزه سلامت داشته باشند. 
زیــرا، با توجه به وجود پروژه های آماده 
افتتــاح و همچنیــن پروژه هایی که در 
دســت ساخت است، قطعاً نیاز است که 
اعتبــارات حوزه ســلامت، ویژه تر دیده 

شود.

7جامعه
 ضرورت ادغام 2 سازمان 

منابع طبیعی و محیط زیست
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت 
بــرای نجات از مشــکلات مربــوط به منابع 
طبیعی کشــور باید سازمان منابع طبیعی از 
زیر مجموعه وزارت کشاورزی آزاد و به همراه 
ســازمان محیط زیست تبدیل به وزارتخانه 
شود.علی سلاجقه اظهار داشت: ادغام منابع 
طبیعــی در محیط زیســت و تبدیل آنها به 
وزارتخانه بحث کارشناســی اســت که این 
اتفــاق باید روزی رخ دهــد، آورده های این 
مجموعه مربوط به همان چهار ســالی است 
که این تشــکیلات وزارتخانه بود.وی افزود: 
وزارت منابــع طبیعی حتماً باید در کشــور 
تشــکیل شــود تا مجموعه منابع طبیعی و 
محیط زیست در قالب یک ساختار واحد کنار 
هم و هماهنگ در کنار یک دیگر قرار گیرند.
وی گفت: برای ادغام سازمان محیط زیست 
و منابع طبیعی و ایجاد یک وزارتخانه جدید 
نامه ای نیز به رئیس جمهور نوشــته ام.وی 
افزود: نظرات مثبت و منفی کارشــناس در 
این ارتباط وجود دارد اما نیازمند ادغام ۱۰۰ 
درصد هستیم تا یک ساختار نو برای محیط 
زیست و منابع طبیعی کشور طراحی شود.

پیامک تبلیغاتی از شماره های 
شخصی را باز نکنید

معــاون فرهنگــی و اجتماعــی پلیس فتا با 
اشــاره به کلاهبرداری های پیامکی با بیان 
اینکه سرشــماره های ارســال پیامک انبوه، 
عمومــاً برای تبلیغات اســت، گفت: دو نهاد 
وزارت ارشــاد و وزارت ارتباطــات باید روی 
این شــماره های انبوه نظارت داشته باشند.

ســرهنگ پاشــایی افزود: به ســازمان ها و 
دســتگاه های اجرایی ابلاغ شده که شماره 
تلفن آنها به صورت متن نمایش داده شــود، 
اما برخی سازمان ها از آن جلوگیری می کنند.

وی با اشــاره به برخی شــماره های باورپذیر 
برای مردم که کلاهبرداری می کنند، اظهار 
کرد: از شــماره تلفن ها سوءاستفاده می شود 
که به دلیل ســهل انــگاری و عدم مدیریت 
صحیح از جانب مدیران صورت می گیرد.وی 
افزود: مردم باید بدانند پیامک از شماره های 
شــخصی، آلوده است و نباید آن را باز کنند. 
پیامک هایی که به جای شماره عبارت دارند، 
قابل اعتماد اســت. لــذا لینک پیامک های 
تبلیغاتی را کلیک نکنید تا متن خود را فعال 
کننــد. همچنین در صــورت ابهام در مورد 
شماره ای مردم می توانند با شماره ۰۹۶۳۸۰ 
تماس گرفته و با اتصال به نزدیکترین اپراتور، 

مشکل خود را در میان بگذارند.

جذب دانشجومعلمان از سال 
آینده دومرحله ای می شود

رئیس دانشــگاه فرهنگیان از اصلاح شــیوه 
هــای جــذب و گزینش دانشــجومعلمان 
خبــر داد و گفــت: بــه این ترتیب از ســال 
آینــده دانشــجومعلمان در دو مرحله وارد 
دانشــگاه خواهند شــد؛ یک گــروه در مهر 
)دبیری متوسطه اول و دوم( و گروه کثیری 
)از جملــه معلمان ابتدایــی( در بهمن وارد 
دانشــگاه می شوند. رضامراد صحرایی افزود: 
علت پذیرش در دو گروه در نیمســال اول و 
دوم این اســت که می خواهیم فرصت کافی 
برای گزینش در اختیار داشته باشیم. اکنون 
کل بازه زمانی برای گزینش ۱۲ روز و زمان 
اندکی است، اما با این تصمیم چهارماه فرصت 
برای این کار در اختیار داریم.وی با بیان اینکه 
از دیگــر مباحث مهم ســال آتی اهتمام ما 
به شــیوه های دیگر جذب معلم برای تامین 
کسری معلم سال ۱۴۰۳ است که با احتساب 
پیش بینی خروجی دانشــگاه فرهنگیان ما 
اعلام کردیم می توانیم از سال آینده از مقطع 
ارشــد، دانشــجومعلم بپذیریم.وی افزود: 
شیوه دیگر، جذب از استعدادهای درخشان 
دانشــجویی و دانش آموزی است.صحرایی 
گفت: روش بعدی که در شــورای گسترش 
وزارت علوم تصویب شــده و به زودی شیوه 
نامــه آن از ســوی وزارت علوم ابلاغ خواهد 
شــد و ما به کمک دانشــگاه های برتر برای 
مهر ۱۴۰۲ برنامه ریزی کرده ایم که دانشجو 
بپذیریم شیوه ای معروف به  دو مدرکی  است 
که برای نخســتین بــار در تاریخ ایران اجرا 
می شــود. در این شیوه، دانشگاه فرهنگیان 
و دانشگاه های برتر کشور نسبت به پذیرش 
دانشجومعلم به طور مشترک اقدام خواهند 
کرد.بر این اساس این دانشجومعلمان حداقل 
دوســال از تحصیل خود را در دانشگاه اصلی 
یا دانشــگاه مادر هســتند و در صورت تایید 
صلاحیت عمومی آنها، از ابتدای ســال سوم  
و یــا چهارم برای گذراندن دروس تخصصی 
حرفه معلمی به دانشــگاه فرهنگیان منتقل 

می شوند. 

کارشناس سازمان بهزیستی کشور:

 دانش آموزان کنکوری مضطرب 
با 1480 تماس بگیرند

کارشــناس سازمان بهزیستی کشــور گفت: اگر 
داوطلبــان کنکــور یا والدین آنهــا فکر می کنند 
اضطراب آنان به حدی است که با اقدامات آرامسازی، 
به آرامش نمی رسند، می توانند با خط صدای مشاور 
بهزیستی با شماره ۱۴۸۰ تماس بگیرند.لیلا کریمی 
فرشــی افزود: این خط تلفن از ساعت هشت صبح 
تا ۱۲ شــب با حضور مشــاوران متخصص در تمام 
استان ها آماده پاسخگویی است.به گفته او، مشاوره 
با این خط تلفنی تاثیر مهمی در آرام کردن دانش 
آموزان دارد و اگر خانواده و مادر احساس اضطراب 
دارنــد، می توانند با خــط ۱۴۸۰ تماس بگیرد که 
دســت کم تا هنگام برگشــتن دانش آموز از جلسه 
کنکور دارای آرامش باشــند.وی به والدین توصیه 
کرد: اگر دانش آموز خواســت با آنها صحبت کند، 
شــنونده خوبی باشند اما برای پاسخگویی تلاش 
نکنند تا اضطراب او را افزایش ندهند ضمن اینکه 
نصیحــت و ســفارش هم اضطــراب دانش آموز را 
افزایش می دهد.باید تلاش شــود آرامش در خانه 
برقرار باشد اگر احساس کرد کودک اضطراب دارد 
و نمی تواند بخوابد غذای سبک و یک لیوان شیر گرم 
به او بدهد. والدین حتما به تغذیه داوطلبان اهمیت 
بدهند که دانش آموز در روز کنکور صبحانه حتما 
خورده باشد و شربت شیرین همراه داشته باشند.

وی به دانش آموزان توصیه کرد: مهم است هنگامی 
که دانش آموزان ســر جلسه کنکور نشسته اند اگر 
دلشوره دارند چشم ها را ببندند، چند نفس عمیق 
بکشــند. برخی افراد در این مواقع از فنون حواس 

پرتی و شمارش برعکس استفاده می کنند.

 رئیس کلینیک تحقیق و توسعه 
مرکز جامع توانبخشی:

توانبخشی سالمندان در جمعیت 
هلال احمر آغاز شد

رئیــس کلینیــک تحقیق و توســعه مرکز جامع 
توانبخشی با اشاره به خدمات ارائه شده به سالمندان 
در مرکز جامع توانبخشی هلال احمر، گفت: امروزه 
ســالمندی جمعیت یک چالش جهانی اســت و 
کشور های در حال توسعه و توسعه یافته به صورت 
روزافزون به سمت سالمندی جمعیت پیش می روند.

پریســا رشیدزاده افزود: کشور ما نیز از این شرایط 
مستثنی نیست، طبق شاخص های بین المللی با 
رسیدن جمعیت سالمندان کشور به ۱۴ درصد، در 
سال ۱۴۱۰، ایران رسماً کشوری سالمند محسوب 
خواهد شد.وی گفت: خوشبختانه اولین سند ملی 
سالمندان ایران با هدف پاسخ هماهنگ به چالش ها 
و فرصت های ناشی از سالخوردگی جمعیت ایران، 
برای حمایت همه جانبه از سالمندان تدوین شده 
است تا راهگشایی برای اقدامات سازمان های مرتبط 
باشد.در همین راستا جمعیت هلال احمر، به عنوان 
یکی از اعضای همکار شورای عالی سالمندی، ضمن 
حضور در جلسات هم اندیشی این شورا، با آگاهی از 
اهمیت اقدامات لازم در حوزه سالمندی، منطبق با 
اهداف و ماموریت های خود، به ارائه برنامه هایی در 
راستای تحقق راهکار های پیشنهادی فرهنگستان 
علوم پزشکی پرداخته است.دکتر رشیدزاده با اشاره 
به ظرفیت های هلال احمر در حوزه توانبخشــی 
گفت: این جمعیت، به عنوان گسترده ترین شبکه 
توانبخشی در سراسر کشور، در خلال ۴ دهه گذشته 
با ارائه خدمات توانبخشــی به افراد مبتلا به انواع 
بیماری ها مانند سکته مغزی، آسیب های نخاعی، 
پارکینســون، دیابت، انواع بیماری های اســکلتی 
عضلانی، بیماری های روماتیسمی و سایر بیماری ها، 
همواره در خدمت اقشــار مختلف جامعه از جمله 
مردان و زنان سالمند بوده است.وی گفت: با پشتوانه 
تجربیات پیشین، از سال گذشته برنامه ریزی جهت 
انجام تحقیقات و مطالعات تکمیلی با بهره مندی 
از مشــاوره های تخصصی اســاتید دانشکده های 
توانبخشــی جهت تدوین مدل بومی ســازی شده 
جمعیت و اختصاص واحدی به توانبخشی تیمی و 
چند تخصصی سالمندان در مرکز جامع توانبخشی، 
به منظور ارائه خدمات توانبخشــی به آن دســته از 
سالمندان که در معرض آسیب های ناتوان کننده 
ناشــی از فرآیند های ســالمندی هستند، علاوه 
برســالمندان بیمار، آغاز شد.وی گفت: انجام انواع 
ارزیابی های جامع پزشکی و توانبخشی که توسط 
متخصص طب سالمندی و تیم تخصصی توانبخشی 
در ایــن مرکز صورت می پذیرد از جمله مهم ترین 
اقدامات این واحد اســت که ســالمندانی را که در 
معرض آســیب هایی هم، چون بیمار های اسکلتی 
عضلانی، اختــلالات راه رفتن و تعادل، اختلالات 
بلع، اختلالات تغذیه ای، پیرگوشــی، پیر چشمی، 
اختلالات روانپزشکی و شناختی هستند، غربالگری 
می کند. ارائه آموزش ها و مشاوره ها و نیز انجام 
انواع مداخلات پزشکی و توانبخشی، منطبق با 
نتایج معاینات انجام شده، از دیگر اقدامات این 
واحد است که در راستای اصلاح سبک زندگی 
و بهبود کیفیت آن و نیز افزایش امید به زندگی 
سالمندان به صورت آزمایشی در این واحد ارائه 
می شود.وی گفت: امیدواریم پس از آغاز فعالیت 
رسمی این واحد که به صورت پایلوت در مرکز 
جامع توانبخشی تهران مشغول به فعالیت شده، 
با الهام از دســتاورد های حاصله، بررســی نقطه 
نظرات و رضایت ســنجی مراجعین، واحد هایی 
مشــابه در دیگر مراکز مستعد استانی جمعیت 
هلال احمر جهت توانمندســازی ســالمندان 

راه انداری شود.

خبر ویژه

ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد که کلیه مشــمولانی که برگ آماده به خدمت 
به تاریخ بهمن ماه سال ۱۴۰۱دریافت کرده اند،می 
بایست با مراجعه به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک 
انتظامی )پلیس+۱۰( ، برگ معرفی نامه مشمولان 
بــه مراکز آموزش را دریافت و برابر اطلاعات مندرج 
درآن اقدام کنند.این دسته از مشمولان می بایست 

روز شنبه یکم بهمن ماه سال ۱۴۰۱ درساعت، محل 
و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشــمولان اعلام 
شــده ، حضور یابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام 
شــوند. مشــمولان اعزامی می بایست کارت تزریق 
واکسیناسیون کووید ۱۹ و واکسن مننژیت و دوگانه 
را در روز اعزام به همراه داشته باشند. مشمولان می 
بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم از برگ آماده به 

خدمت، برگ محل مراجعه، برگ واکسیناســیون، 
کارت ملی و شناســنامه، مدارک مربوط به شــرایط 
خاص را به همراه خود داشته باشند. در این اطلاعیه 
آمده است عدم حضور به موقع در زمان و محل های 
تعیین شــده، غیبت محســوب شده و برابر ماده ۱۰ 
و ۵۸ قانــون خدمــت وظیفه عمومــی با آنان رفتار 

خواهد شد.

سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد؛

فراخوان مشمولان اعزامی پایه خدمتی بهمن ماه

اینفوگرافی 

نکات مهم 
رانندگی در برف

رانندگی در هنگام بارش 
برف در صورت رعایت 

نکردن اصول و نکات 
ایمنی گاهی می تواند 
تصادف های شدید و 

خسارات جبران ناپذیری 
به بار آورد.در روزهای 

برفی توصیه اولیه و 
مهم این است که اگر 

کار ضروری ندارید از 
رفت وآمد خودداری 
کنید. اگر هم مجبور 
به ترک خانه هستید 

تلاش کنید تا این کار را 
با وسایل نقلیه عمومی 

انجام دهید.

هفته پیش درحالی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ توسط دولت سیزدهم به مجلس شورای 
اسلامی ارائه شد که به دنبال آن اظهاراتی مبنی بر اینکه دولت ردیف بودجه قانون 
حمایت از حقوق معلولان را در لایحه بودجه ۱۴۰۲ حذف کرده، بر سر زبان ها آمد. 
به دنبال آن، علیرضا انجلاسی، معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان بهزیستی در 
این باره به ایســنا توضیح داده بود که  از آنجایی که در لایحه بودجه تقدیمی دولت 
به مجلس ارقام به صورت کلی آماده است و با توجه به آن که بودجه سازمان از ۱۲ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان به ۱۶ هزار و۶۰۰ میلیارد تومان در لایحه بودجه سال آتی 
رســیده، بنابراین می توان گفت اعتبار قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت 
حذف نشده و در سر جمع اعتبارات سال ۱۴۰۱ لحاظ و در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
پیش بینی شده است .این در حالیست که به دنبال انتشار برخی اخبار مبنی بر حذف 
ردیــف بودجــه قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲، علی همت محمودنژاد- ســخنگوی شــبکه ملی تشکل های معولان جسمی 
و حرکتــی در واکنــش بــه این موضوع گفت: این اقدام نقض قانون حقوق افراد دارای 
معلولیت بوده و ممکن است مخاطراتی را برای اجرای قانون حمایت از حقوق افراد 
دارای معلولیت به همراه داشــته باشــد.وی افزود: به دلیل حذف ردیف بودجه قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲، سازمان بازرسی 
کل کشــور را در جریان این موضوع قرار داده ایم. همچنین شــبکه ملی تشــکل های 
معلولان جسمی و حرکتی در نامه ای به مخبر، معاون اول رئیس جمهوری، از ایشان 
خواسته در بودجه سنواتی سال های آینده به هیچ عنوان اجازه این اشتباه فاحش را 
ندهند.سخنگوی شبکه ملی تشکل های معلولان جسمی و حرکتی در این راستا از 
کمیسیون تلفیق مجلس نیز خواست چنانچه امکان جدا کردن ردیف بودجه قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت از ســرجمع بودجه۱۴۰۲ ســازمان بهزیستی 

وجود دارد، اقدامی لازم به منظور حفظ حقوق افراد دارای معلولیت انجام دهد.

معلولان اعتراض دارند 

 کوتاهی در لایحه بودجه 1402 
و تضییع حقوق معلولان
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کربوهیدرات در بهبود دیابت نوع2 موثر است کم  رژیم غذایی 
نتایج یک مطالعه نشان می دهد که یک رژیم غذایی کم کربوهیدرات 
می تواند به افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ کمک کند تا به بهبودی برسند.

 مطالعات نشان داده است که کاهش وزن با کاهش کالری میزان مصرف 
می تواند منجر به بهبود دیابت نوع ۲ شود و شامل بازگشت قند خون 
به سطح پیش دیابتی در صورت عدم وجود داروها باشد.نتایج مطالعه 
نشــان داد که حدود ۹۷ ٪ از بیماران دیابت نوع ۲ که رژیم غذایی کم 
کربوهیدرات را اتخاذ کرده اند، در کنترل گلیســمی خون عالی عمل 
کــرده بودند.حــدود ۵۱ ٪ از بیماران دیابت نوع ۲ بعد از پیروی از رژیم 

غذایی کم کربوهیدرات بهبود یافته اند.
این یافته ها نشان می دهد که یک رژیم غذایی کم کربوهیدرات می تواند 

یک گزینه غیر دارویی مناسب برای دستیابی به کنترل گلیسمی خوب 
و بهبودی بالقوه در افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ باشد.

دکتــر  دیویــد اونوین ، سرپرســت تیم تحقیق ازبخش جراحی نوروود 
انگلســتان، گفت:  به طرز باورنکردنی، ۷۷ ٪ از کســانی که در سال اول 
تشــخیص ابتــلاء به دیابت نوع ۲ این رژیــم غذایی را اتخاذ کردند، به 
بهبودی رسیدند. این مسئله نشان دهنده یک فرصت بسیار مهم برای 
تحقیقات بیشــتر اســت. با این حال، لازم به ذکر است که بهبود دیابت 
به این معنی نیســت که این بیماری درمان می شــود و سطح قند خون 

به طور بالقوه می تواند به سطح دیابتی برگردد.
اتخــاذ یک رژیم غذایی ســالم می تواند بــه افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ 

کمک کند تا به بهبودی برسند، اما شواهد متناقضی در مورد اثربخشی 
رژیم هــای مختلف وجــود دارد. یکی از رویکردهای رژیم غذایی برای 

کاهش وزن شامل کاهش مصرف کربوهیدرات ها است.
یک رژیم غذایی کم کربوهیدرات شامل محدود کردن مصرف غذاهایی 
اســت که میزان قند بالایی دارند و منجر به افزایش ســطح قند خون 
می شوند.به طور خاص، چنین رژیم غذایی شامل محدود کردن مصرف 
کربوهیدرات هایــی ماننــد نان، برنج و ســیب زمینی در حین افزایش 

مصرف سبزیجات برگ سبز، ماهی، گوشت، آجیل و میوه است.
شواهدی وجود دارد که نشان می دهد رژیم کم کربوهیدرات می تواند به 
افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ کمک کند تا در کوتاه مدت به بهبودی برسند.

ج رادکان چناران ؛دریچه علم بر

  یادگاری از تاریخ نجوم ایران 

کلنگ ساخت برج رادکان مشهد را در ۷۴کیلومتری 
شمال شهر مشهد و ۲۴کیلومتری شمال غربی شهر 
چناران، از شهرســتان های استان خراسان رضوی به 
زمین زده اند. میل رادکان که در شــمال شــرق ایران 
و در مسیر جاده چناران به مشهد رخ می نمایاند، در 
قدیم برای راهنمایی مســافران و پیام رسانی کاربرد 

داشته است.
از آنجایــی کــه نام هر چیز، ســرّ درون و کارایی اش 
را توضیــح می دهد، بیاییــد از معنی نام برج رادکان 
شــروع کنیــم. کلمــه  راد  و  رد  را در زبان پهلوی به 
معنای نظم و ترتیب و هم معنی با  رده  می شناسند. 
بــه همیــن دلیل نــام میل رادکان هم از قدیم با راه و 
مســیر پیوند خــورده و کاری را انجام می دهد که از 
اسمش بر می آید. میل رادکان، ایستاده و سربلند بر 
دشت میان روستای رادکان و شهر توس فرمانروایی 
می کند و در میان جاهای دیدنی اطراف مشهد جایی 
برای خودش باز کرده است. این برج برادری هم دارد 
کــه بــه لحاظ معمــاری و طراحی با آن مو نمی زند و 

در شهرستان کردکوی استان گلستان قرار دارد.

ج رادکان تاریخچه بر
باید بگوییم که پشــت سر برج تاریخچه میل رادکان 
رادکان حرف زیاد اســت. اعتمادالسلطنه، تاریخ نگار 
ایرانی این بنا را آرامگاهی برای یکی از سلاطین مغول 
می داند و هرتسفلد، مشرق شناس آلمانی این برج را 
با عنوان مدفن ارغون خان ثبت کرده اســت. گدار، 
پژوهشــگر فرانســوی این برج را آرامگاهی برای یک 
بانوی اشراف زاده و کتاب مطلع الشمس آن را متعلق به 
دوران دیلمی ها دانسته اند. می بینید؟ هنوز اطلاعات 
دقیقی از کاربرد و تاریخچه میل رادکان در در دست 
نیست و گمانه زنی ها درباره آن همچنان ادامه دارد؛ 
ولی آنچه که درباره پیشینه برج رادکان قطعی است، 

ساخت این بنا در قرن هفتم هجری قمری است.
میل رادکان هم مثل بسیاری از بناهای تاریخی ایران 
از گزند حوادث روزگار، بی نصیب نمانده است؛ تا جایی 
که زمانی گنبد و قســمت بالایی سردر به طور کامل 
تخریب شــده بود و ســرانجام سازمان ملی حفاظت 
از آثــار باســتانی ایران در ســال ۱۳۴۶، این برج را 

مرمت کرد.

ج رادکان معماری بر
میل رادکان مشــهد ۳۶ متر ارتفاع دارد که با همین 
قد افراشــته، نامش را در میان شاهکارهای معماری 
قرن هفتم ثبت کرده اســت. اگر از بیرون برج به آن 
نگاه کنید، قطر خارجی آن را حدود ۲۰ متر تخمین 
می زنیــد؛ امــا وقتی به داخل برج قــدم می گذارید 
خواهید دید که دایره داخلی آن قطری به اندازه ۱۵ 
متر دارد. نمای بیرونی میل رادکان از چند قســمت 
اصلی تشــکیل شده که هریک زیبایی های بی بدیل 

خودش را به رخ می کشد.
دیــواره بیرونی تا ارتفاع ۲.۵متری یک دوازده ضلعی 
منظم را به تصویر کشیده است. بعد از آن، طراحی بنا 
با ۳۶ ترک نیم ستونی برجسته تا زیر گنبد ادامه پیدا 
می کند. گنبد مخروطی شــکل برج هم در بالای بنا، 
نوک خود را به آبی آسمان رسانده است. کتیبه های 
روی میل رادکان، زمان ســاخت این برج را به ســال 
۶۶۰ هجری قمری، همزمان با اتمام ساخت رصدخانه 

مراغه نشان می دهند.

ج رادکان کاربری بر
اندازه گیری های هندسی و زوایای دقیق برای ساخت 
هر بخش از برج رادکان به قدری حیرت انگیز است که 
احتمالاً شــما هم مثل ما یقین پیدا می کنید که این 
بــرج کاربری غیر از آرامگاه بودن دارد. در پایین ترین 
قسمت برج، دوازده دیواره با زاویه هایی ۳۰درجه ای 
قــرار دارنــد. این دیوارها دوبــه دو روبه روی هم قرار 
گرفته اند. در قســمت وســط برج رادکان، ۳۶ ترک 
وجــود دارنــد که هرکدام از آن ها ۱۰ درجه از افق را 
پوشش می دهند. این دقت و وسواس در اندازه گیری 
زوایا نشان از آن دارد که روزگاری میل رادکان کاربری 

نجومی داشته است.
تاریخ نگاران می گویند از آنجایی که این برج در مسیر 
جاده قرار ابریشم قرار گرفته، احتمالاً مسافران از آن 
برای فهمیدن شــروع فصل ها، تعیین سال کبیسه و 
شــروع نوروز استفاده می کرده اند. از طرف دیگر این 
برج ابزاری برای تعیین اوقات روز و زمان هم بوده است. 
چنانچه با تعیین جهت سایه و جهت تابش خورشید 
بــر زوایای مختلف این برج، اوقات روز را شناســایی 
می کردند. همین شواهد علمی در ساخت برج رادکان، 
داشنمندان را قانع کرده است که به احتمال زیاد، طرح 
ســاخت این بنا به دست خواجه نصیرالدین طوسی، 

نابغه علم نجوم ایران رقم خورده است.

گردشگری

راهکارهایی برای محافظت از 
 ردپای دیجیتال 

و ایجاد فضایی امن تر

هر بار که تلفن خود را برای شرکت در یک چت 
گروهی، تماشای یک ویدیوی یوتیوب یا جست 
و جــو در اینترنت اســتفاده می کنید، ردپای 
دیجیتالی از فعالیت خود به جــا می گذارید، 
ردپایی که می تواند حریم خصوصی شما را در 
نوبت بعدی که یکی از دوستان دستگاه شما را 

قرض می گیرد، به خطر بیندازد.
حالا در این جا توضیح خواهیم داد که چگونه 
می توانید از ثبت و ذخیره داده های دســتگاه 
خود در جایی که انکان دسترسی دیگران به آن 

بسیار است، جلوگیری کنید.

به حالت ناشناس بروید
مرورگر وب روی تلفن شــما، مانند مرورگر 
رایانه شما، یک حالت ناشناس یا خصوصی 
با محدودیــت داده را ارائه می دهد. هنگامی 
که یک صفحه را در این حالت باز می کنید، 
برنامه به محض بستن پنجره، کلمات کلیدی 
جست و جو شده را فراموش می کند. با این 
حال، مرور خصوصی شما را نامرئی نمی کند. 
به عنوان مثال، اگر در حالت ناشــناس وارد 
پورتال وب فیسبوک شوید، شبکه اجتماعی 
همچنان فعالیت شــما را ثبت می کند. ارائه 
دهنده خدمــات اینترنت شــما )ISP( نیز 
مرور شــما را می بیند و ممکن اســت رفتار 
آنلاین شــما را نیز ثبت کند. بــرای پنهان 
کردن مرور خود از ISP خــود، باید به یک 
شبکه خصوصی مجازی )VPN( تکیه کنید، 
اما اگر صرفاً قصد دارید رکــورد باقی مانده 
در حافظه محلی تلفن خــود را پاک کنید، 
 حالت ناشناس به طور بسیار مؤثری خود را 

مرتب می کند.

ک کنید پیام ها را پا
در iOS، برنامــه تنظیمــات را بــاز کنید، به 
Messages > Keep Messages برویــد و 
پیام ها را طوری تنظیم کنید که پس از ۳۰ روز 
به طور خودکار ناپدید شــوند. در خود برنامه، 
می توانید به صورت دستی مکالمات را از صفحه 
جلو پاک کنید: صفحه را به سمت چپ بکشید 

و سپس روی دکمه حذف ضربه بزنید.
متاسفانه، همه برنامه های چت این عملکرد 
خودکار را ارائه نمی دهند. برای این که هیچ 
ردی از مکالمات روی تلفنتــان باقی نماند، 
ممکن است مجبور شــوید به حذف دستی 
روی بیاوریــد. انجام این کار ممکن اســت 
زمان بر باشــد، اما دشوار نیســت. به عنوان 
مثال در برنامه پیامک اندروید، یک مکالمه 
را با فشار طولانی روی آن و سپس ضربه زدن 
روی نماد سطل زباله در سمت راست بالای 
صفحه حذف کنید.برخــی از برنامه ها پاک 
کردن کل تاریخچه را به یک باره آســان تر 
می کنند. در مورد واتس اپ، برنامه را باز کنید 
 Settings > Chats > Chat History > و به
Delete All Chats بروید. ســپس یادداشت 
بردارید تا مرتبــا آخرین پیام هــای خود را 

بررسی کرده و پاک کنید.
راه حل دیگر این است که فقط پیام های خود 
حذف شونده را ارســال کنید. برنامه هایی که 
دارای این گزینه هستند عبارتند از پیام رسان 

تلگرام، مسنجر فیس بوک و اسنپ چت.

ثبت برنامه را محدود کنید
هر یک از برنامه های موجود در تلفن شما برای 
ثبت فعالیت های شما رویکرد متفاوتی دارند. 
برخی از آن ها با اســتفاده از حالت ناشناس به 
شــما اجازه می دهند که دسترسی را محدود 
کنید، در حالی که برخی دیگر تنها در صورت 
درخواســت خودتان، ردیابی شــما را متوقف 
می کنند. به عنوان مثال، برنامه یوتیوب دارای 
یک حالت ناشناس است که ویدیو هایی را که 
تماشــا می کنید، ردیابی نمی کند. برای فعال 
کردن این حالت در اندرویــد یا iOS، برنامه را 
باز کنید، روی آواتار خود در سمت راست بالای 
صفحه ضربه بزنیــد و Turn on Incognito را 

انتخاب کنید.
در همین حال، گوگل مپ ممکن است جایی 
را که شــما بوده اید، ردیابی کند. برای متوقف 
کردن آن، به تنظیمات برویــد: برنامه را اجرا 
کنید، روی دکمه Menu )سه خط( در سمت 
چپ بالای صفحه ضربه بزنیــد و تنظیمات را 
بزنید. در تنظیمات، محتوای شخصی را انتخاب 
کنید و سابقه موقعیت مکانی را پیدا کنید. وقتی 
روی آن ضربه می زنید، در حساب گوگل خود 
قرار می گیرید، جایی که می توانید یک سوئیچ 

را بچرخانید و ویژگی کش را خاموش کنید.

گر می  دانستی تا کی زنده هستی  ؛   ا

 رمانی درمورد زندگی
مرگ و چگونگی  گذران عمر

کتاب اگر می  دانســتی تا کی زنده هستی 
نوشته کلوئه بنجامین و ترجمه مهسا ملک 
مرزبان است. این اثر که از پرفروش ترین های 
نیویورک تایمز است، داســتان خانواده ای 
است که توسط یک پیشگو از آینده و زمان 

مرگ خودشان باخبر می شوند.
کتاب اگر می  دانســتی تا کی زنده هستی، 
رمانی درمورد زندگی، مــرگ و چگونگی 
گذران عمر اســت که با اســتقبال بسیار 
زیادی روبه رو شده اســت. در سال ۱۹۶۹ 

و در آپارتمان های واقــع در منطقه دلگیر 
لوور ایست ســاید در نیویورک، یک بیمار 
روانی زندگی می کرد که مدعی بود می تواند 
زمان مرگ آدم ها را پیش بینی کند. ۴ فرزند 
خانواده  گُلد  که برای شنیدن چنین چیزی 
بســیار کوچک بودند، پنهانی به سراغش 
رفتند و حرف هایش را شــنیدند و از آینده 
خود باخبر شــدند! آن روز ایــن ۴ خواهر 
و برادر باید بر اســاس پیش بینی های زن 
پیشگو، مسیر زندگی آینده خود را انتخاب 
می کردند. ســیمون گلد ، پســر خانواده، 
به سن فرانسیســکو فرار می کند تا عشــق 
زندگی اش را بیابــد.  کلارا ی خیال باف و 
رؤیایی در لاس وگاس شعبده باز می شود و  

دنیل ، پســر بزرگ خانواده، سعی می کند 
در شغل پزشــک ارتشْ سرنوشت را پس 
از حادثه یازدهم ســپتامبر به کنترل خود 
درآورد و  واریا ی عشق کِتاب به دنبال جواب 
سؤال هایش به علم روی می آورد.خواندن  
این کتاب را به دوستداران ادبیات داستانی 

معاصر و قالب رمان پیشنهاد می کنیم.

بخشی از کتاب
 تازگی ها سه اینچ قد کشیده و نشانه های 
بلوغ در جسمش هویداست. قد موهایش 
تا کمر می رســد و قهوه ای کم رنگ است؛ 
به ســیاهی موی برادرش دنیل نیست و 
فرخوردگی موی ســیمون را ندارد و برق 

برنزی موی کلارا هم در آن دیده نمی شود. 
صبح ها دو گیــس از موهایش را می بافد؛ 
از رقص گیس ها روی کمرش خوشــش 
می آید، مثل دم اســب. دمــاغ کوچکش 
شبیه هیچ کس نیست، یا دست کم خودش 
این طور فکــر می کند. تا بیست ســالگی 
احتمالاً حســابی بزرگ می شــود و برای 
خــودش عظمتی پیــدا می کنــد: مثل 
دماغ مــادرش. اما الان خوب اســت.هر 
چهارتایشان توی محله می چرخند: واریا 
از همه بزرگ تر اســت؛ دنیل یازده ساله؛ 
کلارا نه ساله و ســیمون هفت ساله است. 
دنیل پیــش می افتد، آن ها را به ســمت 
خیابان کلینتون و دلنســی می برد و بعد 

به سمت چپ و خیابان فورسیت می پیچد. 
شــب ها پارک شلوغ می شــود اما در این 
صبح سه شــنبه چند جوان اعتراض های 
آخر هفته قبل را بــا خوابیدن توی پارک 
از خود دور می کنند، گونه هایشــان روی 

چمن افتاده است.

کتابکده 

عکس روز 

آبشار یخ زده  اخلمد  شهرستان چناران / منبع : ایسنا

 پیاده رو ؛

مستندی درباره آموزش به کودکان کار
 مرتضی مطوری از ساخت مستندی درباره معلمی خبر داد که در پیاده رو 

و خیابان به کودکان کار افغانستانی آموزش می دهد.
مرتضی مطوری کارگردان با اشــاره به اینکه این روزهــا پروژه جدید 
مستندی را با نام  پیاده رو  در دست ساخت دارد، گفت: کارهای پژوهشی 
این مستند به پایان رسیده و مورد تصویب صداوسیما قرار گرفته است و 

به زودی سخت آن را آغاز خواهم کرد.
وی با اشاره به اینکه این مســتند یک اثر اجتماعی است، ادامه داد: این 
مســتند درباره معلمی به نام دکتر گلچین در دزفول است که تصمیم 
می گیرد تعدادی از کودکان کار افغانستانی را باسواد کند. کودکانی که 

به دلیل مهاجرت غیرقانونی شرایط تحصیل در کشور را ندارند.
این مستندســاز تاکید کرد: نکته جالب این اســت که شخصیت اصلی 
داســتان در ابتدا به محل کار ایــن کودکان در خیابان هــا رفته و کنار 
آن ها می نشســت و به این کــودکان آموزش می داد، تــا اینکه حرکت 

انسان دوستانه وی در شبکه های اجتماعی مورد توجه قرار می گیرد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا مستند تنها روایت فعالیت های این فرد 
است یا به مســاله عدم آموزش کودکان مهاجر افغانستانی نیز پرداخته 
می شود یا خیر، توضیح داد: در واقع ترجیح دادم برای ساخت  پیاده رو  

تنها روی کار آقای گلچین تمرکز کنم چرا که ارزش کار این شخص برای 
من اهمیت بیشتری دارد.

مطوری گفت: البته اشاره های کوچکی به نبود شرایط آموزشی مناسب 
برای این گروه از کودکان کار در مســتند خواهیم داشت چرا که برای 
مخاطب ســوال پیش خواهد آمد که چرا این کــودکان اجازه تحصیل 
ندارند و این سوال تنها ۲ جواب دارد، یا امکان تحصیل برای این کودکان 

به دلیل شرایط سخت خانوادگی وجود ندارد و یا اینکه دولت تدبیری در 
این زمینه نداشته است.

وی با اشاره به انیمیشنی به نام  کشتی نامیرا  که برای کشور عمان ساخته 
بود نیز بیان کرد: این انیمیشن به ســفارش عمان و به مناسبت سالگرد 
روز ملی این کشور ساخته شد که می توان آن را به نوعی یک انیمیشن 
آموزشی دانست و تهیه کنندگی آن را نیز جواد مطوری برعهده داشت.

این مستندســاز ادامه داد: این انیمیشن توانســت در جشنواره صدا و 
ســیمای کشــورهای عربی خلیج فارس تندیس بهترین انیمیشن را 
دریافت کند.وی با بیان اینکه کشوری مانند عمان انیماتورهایی در سطح 
انیمیشن سازان ایرانی ندارد، بیان کرد: خوشبختانه انیمیشن ایران در 
سال های اخیر رشد بسیار خوبی داشته است و بسیاری از انیماتورهای 
ما در پروژه های خارجی فعالیت می کنند.کارگردان مستند  آب سوخته  
توضیح داد: انیمیشن در ایران در حال رشد اســت و درآمدزایی بسیار 
بالایی دارد، اگر آموزش های مناسبی در کشور و در شاخه های مختلف 
انیمیشن وجود داشت بی شک انیمیشــن می توانست تبدیل به یکی از 
سودآورترین رشته های هنری در کشور شود و از طریق آن ارز بسیاری 

وارد کشور می شد.

پرده نقره ای 

فناوری


